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NA SEJI POSLANSKE ZBORNICE IN SENATA

Danes začetek razprave o zaupnici 
Andreottijevi desnosredinski vladi

Tajnik PSI o sedanjem političnem položaju - Misovci ponujajo podporo 
vladi - Predsednik ACLI o negativnih posledicah sredinske politike KD

RIM, 3. — Nova Andreottije va vlada se bo jutri predstavila 
Poslanski zbornici in senatu. Predsednik Andreotti bo podal najprej 
Programsko izjavo pred poslanci, nato pa pred senatorji. V sredo 
popoldne se bo v poslanski zbornici začela razprava o zaupnici 
v adi, ki naj bi se zaključila z glasovanjem v petek. V senatu 
Pa se bo razprava začela 11. julija in predvidevajo, da se bo za
ključila z glasovanjem o zaupnici v petek, 14. julija.

Kot se je zvedelo, se bo vlada -----------------—
sestala jutri takoj po Andreottijevi
Programski izjavi v senatu. Poleg 
drugih vprašanj bo vlada proučila 
tudi zakonski osnutek o dodatnih 
volitvah v dolini Aosta za izvo
litev enega poslanca In enega se
natorja namesto dveh kandidatov, 

sta umrla pred volitvami.
Med tem se nadaljujejo ostre po

lemike o sestavi Andre/ittijeve des
nosredinske vlade. Tajnik PSI Man- 
cini je v govoru, ki ga je imel 
v pokrajini Reggio Calabria, med 
drugim izjavil: «Kdor trdi, da je

centrizem danes samo epizoda, ki 
bo trajala eno poletje, daje zelo 
površno in prenagljeno oceno, ker 
ne upošteva sil, na katere lahko 
sredinska vlada računa na Jugu 
in v državi*. Mancini je nadalje po
udaril, da stojimo pred zelo resno 
in skrajno nevarno politično opera
cijo, s katero se mora PSI takoj 
odločno spopasti. Stojimo pred po
litično operacijo, je dejal tajnik 
PSI, proti kateri moramo najbolj 
odločno nastopiti. Glede položaja v 
Reggio Calabrii je Mancini dejal,

POGOVORI GANDI-BUTO NISO RODILI PRIČAKOVANIH SADOV

Na vrhu v Simli nerešena 
ključna sporna vprašanja

Kljub izjavam o dobri volji, nobenega dogovora 
o Kasmiru in o pakistanskih vojnih ujetnikih

vajo, da gre za pripravo ofenzive 
proti mestu, ki jo pričakujejo že 
več kot en mesec.

Severno od Hueja, v osvobojeni 
pokrajini Quang Tri. pa se nada
ljuje protiofenziva kolaboracioni- 
stičnih sik pri kateri sodeluje ka
kih 20 tisoč vojakov s podporo ame
riškega letalstva in topništva. Saj- 
gonski uradni glasniki ne dajejo 
skoraj nobenih informacij o po
teku akcije, iz česar se da sklepa
ti, da je bila doslej povsem ne
uspešna.

Glasnik sevemovietnamskega zu
nanjega ministrstva je sporočil, da 
je neko ameriško letalo spustilo 
včeraj na stotine min pred pri
staniščem Haiphonga in pred ust
jem rek Ninh Co

I da Krščanska demokracija nosi ve 
liko odgovornost. Volilni rezultati 7. 
maja so sad zgrešene in kratko
vidne konservativne politike. Man 
cini je naglasil, da je MSI dobila 
glasove v Kalabriji zaradi slepe 
politike širokega kroga Krkčanske 
demokracije v Reggio Calabrii in 
v Rimu.

Misovci ne prikrivalo svojega za
dovoljstva, da je prišlo do sestave 
desnosredinske vlade, čeprav je Al- 
mirante danes v Milanu izjavil, da 
niso v teku priprave za zunanjo 
podporo MSI novi vladi, je ven
dar poudaril, da so z zadovoljstvom 
vzeli na znanje ustanovitev vlade 
brez socialistov.

Misovski vodja je dejal, da bo
do ocenili vlado med razpravo o 
vladnem programu in da Krščanska 
demokracija naj ne pozabi, da je 
obljubila volivcem revizijo najslab- 
ših zakonov leve sredine. Misovec 
Rpmualdi pa je v glasilu neofaši
stične stranke napisal, da Andreot
ti in Malagodi resnično predstav
ljata novo politično izbiro in jo 
morata tudi dokazati. Ta priložnost 
se jim sedaj nudi in če bo treba 
bosta našla tudi potrebne glasove. 
Kot torej vidimo, misovci odkrito 
ponujajo svojo roko Andreottiju, kar 
je gotovo všeč vsem reakcionarnim 
silam, ki so tako navdušeno po
zdravile novo vlado.

Načelnik demokristjanske skupi
ne v senatu Spagnolli pa v članku, 
ki ga je napisal za revijo «La 
discussione», trdi, da druga An- 
dreottijeva vlada ni samo zasilna 
vlada, temveč tudi vlada, ki ima 
nalogo, da po volitvah pripravi 
prehod «iz težkega in nevarnega 
obdobja v trdnejše obdobje*, ki bo 
omogočilo zavarovanje državnih u- 
stanov ter gospodarskega in social
nega sistema. Spagnolli meni, da 
je treba odpraviti dosedanje na
pake in odpreti pot novim gospo
darskim perspektivam. Po njego
vem mnenju je sedanja vlada edi
na, ki lahko pretrga krivuljo krize.

Zanimivo je tudi stališče pred
sednika ACLI Gabaglie do sedanje
ga političnega položaja. V govoru, 
ki ga je imel na zasedanju vse
državnega sveta ACLI, je Gabaglio 
med drugim dejal: «Zdi se, da se 
hoče sedaj odpreti novo političnorek Ninh Co in Gianh.
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ŠE 0 OSNUTKU ZAKONA 0 DVOJEZIČNIH TOPOGRAFSKIH NAPISIH

1 vprašanja na Koroškem 
reševati v duhu državne pogodbe

v

Članek «Slovenskega vestnika» - Nadaljevanje gonje 
nemških nacionalistov proti slovenski manjšini

SIMLA, 3. — Po petindvajsetih 
letih ostrih konfliktov in vojn sta 
Indija in Pakistan odprla novo 
stran v zgodovini medsebojnih od
nosov. Tako vsaj trdijo protagoni
sti vrha v uradnih izjavah, iz bra
nja uradnega poročila, ki so ga 
danes objavili, pa izhaja, da niso 
v Simli rešili niti enega od odpr
tih vprašani med obema državama.

Uradno poročilo, ki sta ga sinoči 
Podpisala predsednica indijske vla
de Indira Gandi in pakistanski 
Predsednik Ali Buto. pravi, da si 
bosta obe državi prizadevali za 
vzpostavitev prijateljskih odnosov, 
ki naj privedejo do trdnega miru 
na indijskem podkontinentu. V pri
čakovanju rešitve medsebojnih spor
nih vprašani se Indija in Paki
stan obvezujeta, da se ne bosta 
Posluževala sile ali grožnje s silo 
v medsebojnih odnosih ter da bo
sta spoštovala nacionalno enotnost, 
teritorialno nedotakljivost in poli
tično neodvisnost druge strani. In
dira Gandi in Buto sta se tudi do
menila, da bosta umaknila oboro
žene sile znotraj državnih meja,
Vazen v Kašmiru. kjer bodo ostale 
na črti premirja

Glede Kašmira torej ni bilo mo- 
Roče najti sporazuma, kot tudi ni 
bilo dogovora o vprašanju paki
stanskih vojnih ujetnikov v Indiji.

sta bili dve ključni točki, vseka
kor najvažnejši postavki vrha v 
Simli. Dejstvo, da nista bili reše- 
Pi. opravičuje oceno, da ie bil 
vyh v bistvu neuspešen. Obe stra
ni sta se sicer dogovorili, da se 
bodo pogajanja o obeh vprašanjih 
nadaljevala na ravni izvedencev, 
nakar naj bi se Gandijeva in Bu
to ponovno sestala.

Skupno poročilo sploh ne omenja 
ftepgla deša (bivšega Vzhodnega 
Pakistana): zaradi tega opazoval- 
01 sklepajo, da ie Buto priznal de- 
lansko stanje ter se je v bistvu 
odrekel temu delu ozemlja

Južnovklnamski partizani 
Pritiskajo na Hu«

SAJGON, 3. — Topništvo južno- 
rietnamskih osvobodilnih sil je že j sedilo vloge v 
Priigo noč zaporedoma intenzivno ? t<?rn vprašanju 
bombardiralo bivšo cesarsko pre-1 clanck:
stolnico Hue. V Sajgonu domne- »Stališče «reuu.. —, a«,iIU4owj, ‘'»“6« ‘j™-«. j'
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Pozvala sta k enotnosti protifa
šističnih in demokratičnih sil v 
državi ter k budnosti v duhu 
NOB. Program so izpolnile godbe 
na pihala, pevski zbor in mladi 
kotalkarji.

V istem času je bil na Repen- 
tabru ob udeležbi več sto 
24. tabor Slovenske prosvete, 
katerem je nastopil mešani 
ski zbor »Višarski zvon» iz 
nalske doline in pa člani radij
skega odra z Mahničevim tripti
hom «Slovenski satir«.

Pokrajinski tajnik KD v Gorici 
Pasquale De Simone bo še eno 
leto ostal na tem mestu, čeprav 
je bil izvoljen za goričkega žu
pana. V svojem poročilu na seji 
pokrajinskega vodstva stranke se 
je izrekel proti sedanji centristič- 
ni vladi, ki po njegovih lastnih 
izjavah odpira pot nevarnemu na
zadovanju. Dejal je, da gorička 
KD ostaja zvesta levi sredini in 
da ne soglaša z izbirami osred
njega vodstva stranke. Politiko 
osrednjega vodstva KD v Rimu 
so obsodili tudi v izglasovani 
resoluciji, ker je v nasprotju s 
kongresnimi sklepi.

obdobje, ki bo služilo potrebam ka
pitalistične reorganizacije in utrdit
ve sistema.

Toda vse to z optimalno vladno 
obliko, ki jo sedanja vlada ne mo
re zadovoljiti, temveč predvideva 
vključitev v vlado demokristjanske 
levice, ali njenega dela, in socia
listov, ki bodo še bolj pogojeni kot 
doslej. Če se bodo vse te domneve 
uresničile, je dodal Gabaglio, ča
kajo delavsko gibanje in vso itali
jansko levico zelo težki časi. Ga
baglio je poudaril, da vodstvo Kr
ščanske demokracije s svojo sre
dinsko politiko zelo slabo izkori
šča zaupanje volivcev, kar se ne
gativno odraža na koristi širokih 
ljudskih množic in predstavlja hkra
ti nevarnost za demokratični raz
voj.

Matura na slovenskih šolah

ludi rta slovenskih višjih srednjih šolah v Trstu so se včeraj začeli zrelostni Izpiti, in sicer s pismeno na
logo v slovenščini. Letos dela na slovenskih višjih srednjih šolah zrelostne izpite skupno 100 maturantov s 

Tržaškega in Goriškega. Na sliki: matura na trgovski akademiji
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PRVI DflN FRflNCOSKO-ZflHODNONEMŠKEGfl VRHA

V znamenju premagovanja nesoglasij 
bonski razgovori Brandt-Pompidou

«Popolno soglasje* o monetarnih vprašanjih - Bonn proti odložitvi pariškega vrha deseterice
BONN, 3. — Prvi dan francosko- 

zahodnonemškega vrha v Bonnu je 
potekel v znamenju odpravljanja ne
soglasij in velikega optimizma. Sre
čanje med Pompidoujem in Brand
tom, ki ju spremljata delegaciji na 
ministrski ravni, spada sicer v okvir 
občasnih posvetovanj, ki jih predvi
deva francosko - nemški sporazum iz 
leta 1963, vendar je zadobilo pose 
ben pomen glede na kočljivost se
danjega trenutka in na obilico pere
čih problemov, ki so prišli na dnevni 
red.

Prvi problem, z rešitvijo katerega 
ni mogoče odlašati, je vprašanje kon
ference na vrhu desetih držav EGS, 
ki naj bi bila med 19. in 21. okto
brom v Parizu. V zadnjih tednih pa 
so se vedno bolj pogostoma pojav
ljale govorice, pa tudi poluradne iz

jave, in to predvsem iz francoske | ter na pogajanjih z Vzhodom o urav- 
prestolnice, da bi kazalo vrh odložiti, ' novešenem zmanjšanju vojaških sil na

V našem časniku smo že poročali 
o stališču, ki sta ga zavzeli osred
nji organizaciji koroških Slovencev 
(Zveza slovenskih organizacij na 
Koroškem in Narodni svet koroških 
Slovencev) do osnutka zakona o 
dvojezičnih topografskih napisih. 
Obe organizaciji sta poslali ustavni 
službi pri uradu zveznega kanclerja 
na Dunaju skupno vlogo, v kateri 
izčrpno prikazujeta pravne vidike 
teka vprašanja, ter opozarjata, da 
predvideni zakon tudi iz pravnih 
pogledov ne ustreza jasnim določi
lom člena 7 državne pogodbe »Slo- 
venski vestnik*, ki objavlja v svoji 
številki od 30. junija celotno be- 

nemščini, objavlja 
tudi

izvajanja določil člena 7 državne 
pogodbe in posebej do vprašanja 
dvojezičnih topografskih napisov je 
splošno znano. Ponovno smo že po
udarili, da pozdravljamo vsak u- 
krep, ki pomeni korak naprej pri 
reševanju naših odprtih vprašanj. 
Ne moremo pa se strinjati z reše
vanjem, kj gre mimo naših ute
meljenih zahtev in upravičenih po
mislekov. To velja splošno gle
de obravnavanja manjšinske pro
blematike in velja posebej tudi 
glede izvajanja določil, ki jih vse
buje državna pogodba v zaščito 
naše narodnostne skupnosti.

Zato tudi ne moremo dati pri
stanka k takemu reševanju vpra-- , .. Ofccuma k .tocvauju - M' ‘J

sledeči , šanja dvojezičnih napisov, ki temelji 
ant*. . na ljudskem štetju in s tem na
«Stališče koroških Slovencev do | atomizaciji našega ljudstva. To je

Predsednik nove desnosredin- 
ske vlade Andreotti bo danes v 
Poslanski zbornici in senatu pre- 
C|tal programsko izjavo, nakar 
se bo v obeh vejah parlamen- 
*a začela razprava o zaupnici. 
Razprava in glasovanje o zaup
ni bo najprej v poslanski zbor- 
nicj in nato v senatu, kjer so 
bo zaključila baje 14. t.m.

Danes se v Bonnu konča fran
cosko - zahodnonemški vrh. Že 
oa prvem dnevu razgovorov med 
Pompidoujem in Brandtom so 
dosegli soglasje o nekaterih pe
rečih vprašanjih, ki so poveza- 
na z mednarodno monetarno kri
zo. Ostaja še odprt problem kon
ference evropske deseterice, ki 
. morala biti oktobra v Parizu 
, ki bi jo hoteli Francozi od
ložiti.

Kot napovedano bo danes zve
čer v Trstu splošna stavka vseh 
pameščencev prevozniških družb 
■n vseh delavcev industrijskega 
sektorja, ki bo zajela okrog 
20.000 delavcev. Med stavko bo 
na Trgu Goldoni skupna mani
festacija v podporo akciji za mu- 
nicipalizacijo zasebnih avtobusnih

ie

prog.
100 slovenskih maturantov s 

Tržaškega in Goriškega je vče
raj pisalo nalogo iz slovenščine. 
Za vse zavode je bila skupna 
tema iz pisma Antonia Gramsci- 
ja sinu Deliu, na vsakem zavo
du pa so lahko maturanti iz
brali še med drugimi tremi raz
ličnimi naslovi.

Več kot 1.000 ljudi se 
zbralo v nedeljo popoldne 
7. partizanskem taboru na Opči
nah, kjer sta zbranim bivšim bor
cem, antifašistom in mladini 
spregovorila poslanec Silvano Ba- 
cicchi in v imenu ANPI Vladi
mir Kenda. Oba sta pomen par
tizanskih taborov povezala s se
danjim političnim položajem v 
državi, ki se je po zaslugi cen- 
trističnega dela KD in s sestavo 
sredinsko - desne vlade Andre
otti - Malagodi zasukal v desno.

ljudi
na

pev-
Ka-

bilo s strani slovenskih predstav
nikov jasno povedano že pri zad
njem kontaktnem razgovoru na Du
naju in je celo zvezni kancler dr. 
Kreisky sam izjavil, da razume, če 
koroški Slovenci take rešitve ne 
morejo sprejeti in zato tudi ne pri
čakuje njihovega pristanka.

Toda stališče koroških Slovencev 
se bistveno razlikuje od stališča, ki 
ga v tem vprašanju, kakor sploh 
glede manjšinske problematike, za
stopajo nemški nacionalisti. Le-ti 
absolutno odklanjajo vsako, še tako 
minimalno rešitev; odklanjajo tudi 
sedanji osnutek zakona, ker Slo
vencem »preveč daje*. Ravno v teh 
dneh dosega višek nova hujskaška 
gonja združenih nacionalističnih sil, 
ki se spet poslužuje znanega 
potvarjanja dejstev in zlobnega 
podtikanja, da bi ustvarili v de
želi «primerno* vzdušje, v katerem 
bi potem ob zlorabi domovinskih 
čustev »spontano* odklonili še tako 
malenkostno in pomanjkljivo izved
bo enega izmed določil člena 7 
državne pogodbe.

«če kdaj, se v tem primeru 
maščuje dosedanje stalno popušča
nje šovinističnim krogom in tako 
imenovanim domovini zvestim zve
zam, ki se edine smatrajo pristoj
ne za reševanje koroškega vpra
šanja in jim vedno spet uspe, da 
izvajajo pritisk tudi na vlado*, je 
bilo — kakor kažejo najnovejši do
godki — povsem pravilno ugotov
ljeno na nedavnem občnem zboru 
ZSO, ki je tudi jasno in nedvoumno 
opozoril: »Dokler bo vlada popu
ščala tem krogom, tako dolgo ne 
bo miru v deželi, kajti le-ti posku
šajo preprečiti vsako, še tako mi
nimalno rešitev upravičenih zahtev 
ter priznanje mednarodno in ustav
no zajamčenih pravic naše narodno
stne skupnosti*. Zato se bodo mora
li na merodajnih mestih odločiti, 
ali se bodo še naprej ozirali na 
te kroge, ali pa bodo končnu pri
stopili k celoviti rešitvi naših vpra
šanj po črki in duhu člena 7 
državne pogodbe*.

ker bi v sedanjem trenutku ne mo
gel roditi pričakovanih rezultatov. 
Zahodna Nemčija, kot tudi številne 
druge članice EGS, so se jasno iz
razile proti odložitvi, čeprav so si 
znašle pod nogami poleno tako ime
novanega tajništva in njegovega se
deža. Proti prevladujočemu mnenju, 
da bi moral biti sedež izvršnega 
organa deseterice v Bruslju, kjer je 
že danes osredotočen glavni del de
javnosti skupnosti, so Francozi nam
reč predlagali, naj bi sekretariat na
mestili v Parizu. V takem polemič
nem ozračju je kriza funta šterlinga 
odjeknila še močneje, kot bi sicer, 
posebno ker sta se Pariz in Bonn 
znašla na povsem nasprotujočih si 
stališčih.

Glede na tak položaj je jasno, da 
je za današnji vrh vladalo nemalo 
pričakovanja. Iz uradnih izjav pa bi 
kazalo, da sta obe strani pokazali 
precejšnjo mero treznosti ter da bi 
bonski pogovori znali bistveno prispe
vati k reševanju sedanjih težav.

Glasnik bonske vlade Von Wehmar 
je po razgovorih (dve srečanji Brandt- 
Pompidou, dolgo zasedanje plenarnih 
delegacij in vrsta srečanj na mini
strski ravni) poudaril predvsem »po
polno soglasje*, ki je bilo doseženo 
glede monetarnih vprašanj. Finančna 
ministra Karl Schiller (ki je s svojo 
udeležbo na razgovorih dejansko de
mantiral govorice o odstopu) in Gi- 
scard d’Estaing sta se strinjala, da 
je treba ohraniti določbe vvashington- 
skega in luksemburškega sporazuma, 
medtem ko je Schiller zagotovil, da 
Bonn ne bo vztrajal pri predlogu o 
sporazumnem nihanju evropskih valut 
v odnosu do dolarja.

Von Wehmar je bil bolj zadržan 
v informacijah o pogovorih glede ev
ropskega vrha. Že zunanji minister 
Scheel je sinoči izjavil, da vprašanje 
sedeža sekretariata ne bo kamen spo
tike med Bonnom in Parizom. Po 
današnjih pogovorih pa prevladuje 
med opazovalci mnenje, da sta obe 
strani naklonjeni črtanju tega vpra
šanja iz dnevnega reda zasedanja de
seterice. Znano je tudi stališče Bonna, 
da bi morali na nameravani konfe
renci desetih osredotočiti : napore o- 
krog vprašanj, glede katerih obstajajo 
konkretne možnosti sporazuma, ter 
se skrbno izogibati polemikam, ki bi 
lahko ošibile pozicije Zahoda na bo
doči evropski konferenci o varnosti

kontinentu. Brandt ima tudi ves in
teres, da bi bil vrh deseterice okto
bra, ker bo takrat že v teku volilna 
kampanja za obnovo Bundestaga ter 
bi pozitiven potek konference utrdil 
položaj vladne večine.

FrancosKo - zahodnonemški vrh se 
bo zaključil jutri, ko bodo objavili 
tudi uradno poročilo. Danes zvečer 
pa je Pompidou obiskal zahodnonem- 
škega predsednika Heinemanna.

V zvezi z vprašanji, ki so na dnev
nem redu v Bonnu, moramo še be
ležiti današnjo izjavo britanskega mi
nistra za evropska vprašanja Rippo- 
na v parlamentu: Rippon je dejal, 
da ni nobenih razlogov, da bi odlo
žili predvideni vrh desetih v Parizu. 
Dodal je, da priprave redno potekajo.

Večina članov PSIUP 
za vključitev v KPI

RIM. 3. - Vodstvo PSIUP je 
sporočilo, da je bilo doslej že 22 
pokrajinskih kongresov stranke pred 
vsedržavnim kongresom, ki se bo 
začel 13. julija v Rimu. Uradna 
strankina agencija sporoča, da se 
je doslej izjavilo za vključitev v 
KPI 15.282 članov stranke, za vklju
čitev v PSI 2.500 članov, za na
daljnji obstoj PSIUP pa 3 650 čla
nov. Od 22 pokrajinskih federacij, 
se jih je doslej 17 izreklo za vklju
čitev v KPI, 2 za vključitev v 
PSI. 3 pa za nadaljnji obstoj PSIUP.

8 ur zasliševanja 
za fašista Venturo

MILAN, 3. — Preiskovalni sodnik 
dr. Gerardo D’Ambrosio je danes 
osem ur zasliševal založnika iz 
Trevisa Giovannija Venturo, ki je 
obtožen vrste bombnih atentatov v 
številnih krajih Italije med apri
lom in decembrom 1969. Zaslišanju 
sta prisostvovala tudi Vemturov 
branilec odv. Ghidoni in namest
nik državnega pravdnika dr. Ales- 
sandrini.

Kot se je zvedelo, je sodnik za
slišal elana zloglasne fašistične ce
lice iz Veneta o nepojasnjeni smr
ti Alberta Murara, ki so ga našli 
mrtvega 13. septembra 1969 ob 
vznožju stopnišča neke stavbe v 
Padovi, kjer je bil zaposlen kot 
hišnik. V isti stavbi je stanoval 
tudi tedanji voditelj FUAN in se
danji misovski občinski svetovalec 
Massimiliano Faccin. Muraro bi se 
moral prav v tistih dneh javiti pri 
padovskem preiskovalnem sodniku, 
da bi poročal o delovanju mestnih 
fašistov, ki so se zbirali v hiši, 
kjer je bil zaposlen.

V milanskih sodnih krogih se je 
zvedelo, da je dr. D’Ambrosio iz
dal zaporni nailog proti Marcu Poz- 
zanu, slugi v nekem padovskem 
zavodu za slepce. Pozzan je bil 
prvi, ki je sodniku iz Trevisa Sti- 
zu povedali o sestanku med Ventu
ro, njegovim pajdašem Fredo in 
članom vodstva MSI Rautijem v 
Padovi sredi poletja 1969, na ka
terem naj bi pripravili načrte za 
atentate. Nekoliko pozneje je Pozzan 
preklical svoje izjave, takoj nato pa 
izginil. D Ambrosio ga je že dol
go iskal kot pričo, sedaj pa se je 
Pozzan, kot kaže, spremenil v ob
toženca.

Ngujen Thi Binh 
gostja deželne 
uprave v Bologni

BOLOGNA, 3. — Zunanja mini
strica in načelnica delegacije za
časne revolucionarne vlade Južne- 
ga Vietnama Ngujen Thi Binh je 
danes zaključila svoj obisk v Ita
liji, kamor je prispela na vabilo 
deželne uprave Emilie - Romagne. 
Na današnjem srečanju z deželni
mi upravitelji se je Thi Binh za
hvalila deželni upravi za vabilo, 
ki ji je omogočilo, da je s svojo 
delegacijo obiskala Emilio - Roma- 
gno in Imela stike s predstavniki 
krajevnih ustanov, političnih sil in 
raznih družbenih organizacij.

Danes sta predsednik KPI Lon- 
go in tajnik Berlinguer sprejela 
na sedežu centralnega komiteja 
predstavnika Severnega Vietnama 
na pariški konferenci Ngujen Maia 
in Sia Thana.

Pompidou (levo) in Brandt med včerajšnjim srečanjem v Bonnu
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SPOROČILO JUGOSLOVANSKEGA NOTRANJEGA MINISTRSTVA

Uničena v zahodni Bosni 
skupina ustaških teroristov

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 3. — Po sporočilu 

zveznega tajništva za notranje za
deve se je te dni v Jugoslavijo 
vtihotapila ustaško-fašistična skupi
na teroristov, v kateri so znani 
bivši kriminalci, člani skupine so 
prispeli na področje zahodne Bos
ne iz nekaterih zahodnoevropskih 
in prekomorskih držav.

Prebivalstvo področja, kjer se je 
skupina pojavila, je po poročilu zvez
nega tajništva za notranje zadeve zelo 
aktivno pomagala in nudila pomoč or
ganom varnosti in enotam teritorialne 
obrambe pri uničenju teroristov. V 
prvem stiku z organi varnosti in 
enotami teritorialne obrambe je bila

ta teroristična skupina razbita in več
ji del uničen. Organi varnosti zasle
dujejo ostanke razbite skupine.

B. B.

Bijcdič v Alžiru
ALŽIR, 3. — Predsednik zvezne

ga izvršnega sveta Bijedič je prispel 
včeraj na vabilo alžirske vlade in 
Fronte nacionalne osvoboditve Al
žirije v glavno mesto Alžir, kjer 
se bo udeležil slovesnosti 10. oblet
nice proglasitve alžirske neodvisno
sti. Proslave se bo udeležila tudi 
delegacija jugoslovanske ljudske ar
made

Indijski predsednik Giri 
danes na obisku v SFRJ
BEOGRAD, 3. — Jutri dopoldne 

bo prispel na uradni obisk v Jugo
slavijo predsednik Indije Giri. Nje
gov obdsk bo po proglasu mestne 
konference SZDL Beograda prebi
valstvu nov prispevek k napredku 
tradicionalnega sodelovanja Jugo
slavije in Indije na načelih po
litike neuvrščenosti, v borbi za mir 
in za enakopravne mednarodne od
nose. V intervjuju dopisniku Tanju
ga v Novem Delhiju pred odhodom 
na obdsk v Jugoslavijo je Giri med 
drugim dejal, da z velikim zani
manjem pričakuje razgovore s 
predsednikom Titom, «ki ni jetnik 
nobene doktrine oziroma dogme, 
temveč vnet zagovornik mirnega 
preporoda družbe, proti uporabi si
le in groženj pri reševanju medna

rodnih vprašanj*. Po besedah Gi- 
ri.ja imata Indi ja in Jugoslavija na 
političnem področju iste poglede. 
Obe državi sta za politiko neuvršče
nosti in medsebojnega spoštovanja, 
neodvisnosti, suverenosti, popolne 
enakopravnosti držav in njihove 
pravice, da same odločajo o no
tranjem družbenem razvoju.

Na vabile zvezne skupščine je 
danes prispela v Beograd parlamen
tarna delegacija Egipta pod vod
stvom predsednika, narodne skupšči
ne Hefeza Badavija Med bivanjem 
v Jugoslaviji do 9. julija se bo 
delegacija razgovariala z zastop
niki zvezne skupščire in drugimi 
osebnostmi. Poleg Beograda bo 
obiskala Ljubljano Bled. Pulj to 
Sarajevo.

/ J
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00 VČERAJ DO PETKA V HOTELU ENALC 100 SLOVENSKIH DIJAKOV OPRAVUA ZRELOSTNE IZPITE

Mednarodno zasedanje pri Nabrežini Včeraj na vseh šolah naloga iz slovenščine
o odplakah in onesnaženju morja

Zasedanje j« priredila pokrajinska ustanova za turizem - Prisotnost številnih znanstvenikov in 
Izvedencev Iz Italije in ZDA - Ali je res naše morje tako onesnaženo, da je nevarno za zdravje?

Natoežiittka obala med Križem in 
Staljanom je znana po svojem či
stem morju. In res so si včeraj 
udeleženci mednarodnega zasedanja 
o isplakah v morje, ki se bo na
daljevalo do petka v hotelu ENALC, 
lahko ogledali z viška nenavadno 
prostornost in sinjino morja. To jim 
ja dalo vtis, da ni v našem za
livu nobenih večjih vprašanj v zve
zi s onesnaženjem voda, o čemer 
so znanstveniki, ki se zasedanja 
udeležijo, največji izvedenci na 
svetu.

Naj omenimo, da so med njimi 
tudi predstavniki mednarodnega 
»druženja za raziskovanja o one
snaženju vode — IAWPR, znanstve
niki Inštituta zdravstvenega inženir
stva milanskega politehnika, pa še 
profesorji iz ameriške univerze v 
Barkele.vu in Nashvillu. Skupno se 
zasedanja udeležuje, poleg 15 poro
čevalcev, še 56 izvedencev, ki pred
stavljajo največje italijanske indu
strije — Solvay, Mobil CMl, Esso 
Standard, Plašmon, Montedison, 
Italsider in tržaško Gas Compressi 
— ter več predstavnikov italijan
skih občinskih uprav — Imperia, 
Genova, Monteargentario, Terracina, 
Grosset^, Messina, letina, Catania, 
Tržič, Livorno, Rimini, Palermo, 
Ardreale in Sanremo — in še pred
stavniki Višjega inštituta za zdrav
stvo, Blagajne za italijanski jug, 
satanove za veliki vodovod v Pu- 
Ijd in drugi.

Zasedanje je sklicala tržaška 
pokrajinska ustanova za turizem. 
V imenu prireditelja .je prisotne naj
prej pozdravil predsednik ustanove 
dr. Berce. Seveda je obrazložil za
kaj je ustanova sklicala ravno to- 
vrstno zasedanje: za turizem čistoča 
morja postaja življenjske važ
nosti in spričo velikega tehnološke
ga napredka, ki povzroča onesnaže
nj;, je treba rešiti svet onesnaže
nja s še boljšimi tehnološkimi po- 
stopk* Devinsko - nabrežinski župan 
dr. Legiša je izrazil zadovoljstvo 
svoje uprave in občanov, da je 
tako važno mednarodno zasedanje 
prav pri Nabrežini. Za njim pa je 
ia tržaški župan inž. Spaccini po
zdravil goste in izrazil upanje, da 
bi dosegli čim uspešnejše rezultate, 
katerih se bo lahko okoristila vsa 
»kunnost (in seveda tudi tržaška 
občinska uprava, ki še ni rešila 
majhnega, skoro neznatnega, a za 
vse Tržačane bistvenega vprašanja 
kopanja v bližini Trsta).

Po uvodnih pozdravih je ravnatelj 
Inštituta za zdravstveno inženirstva 
pri milanskem politehniku prof. 
Eugenio de Fraja Frangipane ori
sal tečaj, ki bo trajal do prihod
njega petka, predsednik IAWPR 
prof. W. Wesley Eckenfelder Pa je 
podal v krajšem govoru osnovna 
vprašanja, okrog katerih bo vrtela 
razprava v prihodnjih dneh: var
stvo človekovega okolja kot varstvo 
človekovega obstoja samega.

Med včerajšnjim dopoldanskim in 
popoldanskim zasedanjem so bila 
še tri predavanja: zjutraj je prof. 
dr. Philip N. Storrs spregovoril o 
različnih uporabah morske vode in 
o mejah okuženja v zvezi s posa
mezno vrsto uporabe. Profesor na 
tržaški fakulteti inženirstva inž. 
Raffaello Olivotti je popoldne pre
daval o poprečnih normah za mor
sko vodo, medtem ko je berkeleyski 
docent prof. Erman A. Pearson 
•pregovoril o nadzorovanju odplak 
ln obrežnih voda. Vsakemu pre
davanju je sledila daljša razprava.

Naše bralce bo verjetno najbolj

zanimal naslednji podatek, ki ga je 
posredoval v svojem predavanju 
prof. Storrs: v večini držav ZDA je 
najvišja meja, do katere je do
voljeno kopanje, poprečje 1000 bak
terij «coli» na sto kub. milime
trov, v New Yorku je meja celo 
2000 «colijev». V Italiji pa je do
voljeno komaj 100 bakterij na 
100 kub. milimetrov. Prav na pod
lagi te norme so pri nas prepove
dali kopanje. Italijanska norma je 
do pred nekaj desetletij veljala za 
pitno vodo! Ta podatek torej resno 
postavlja v dvom vse trditve o ne
varnosti kopanja v naših vodah, 
kj presegajo le za nekaj odstotkov 
določeno mejo: 100 »colijev« brez- 
dvomno ne koristi zdravju, dokaza
no pa je, da človekov organizem 
prenese mnogo višje količine. Z 
včerajšnjega zasedanja smo torej 
odnesli občutek, da se ni motil 
tržaški občinski zdravstveni funk
cionar dr. Fabiani, ko je trdil, da 
bi se lahko vsi prav mirno kopeli 
v Barkovljah.

V MIRAMARSKEM CENTRU

Prvi dan tečaja 
višje matematike

Danes se bo pričel v miramarskem 
centru za teoretsko fiziko poseben te
čaj višje matematike. Tečaj, katerega 
se bo udeležilo nad dvesto matema
tikov iz 57 držav, se bo zaključil 25. 
avgusta. Na njem bodo znanstveniki 
obravnavali probleme pregledne ana
lize in njene uporabe. Organizatorji, 
profesorji Dolcher s tržaške ter Eells 
in Zeeman iz warwickške univerze, 
so javili, da bo tečaj seznanil pri
sotne o množičnih vidikih tradicionai 
ne matematike in matematične ana
lize. Poleg tega bodo preučevali sta
tistične, geometrične in dinamične 
probleme.

Tečaja se bodo letos prvič udele
žili matematiki iz Nigra, Sirije, Ko- 

• V soboto, 8. t. m. ob 18. uri bo starike, Paname, Cejlona, Nepala, Ku
na sedežu ENAIP v Istrski ulici 57, i vajta, Jemna, Zaire, Saudove Ara- 
sestanek z razpravo na temo: «Pro- I bije in iz Sierre Leone.

blemi javnih prevozov*. Sestanek bo 
priredila šentjakobska rajonska kon- 
zulta.

danes iz matematike, grščine in trgovinstva
Ministrstvo za šolstvo bi moralo na slovenske šole poslati naslove nalog v slovenščini

Danes zaprt 
konzulat SFRJ

Uradi Generalnega konzulata SFRJ 
v Trstu bodo danes, 4. julija zaprti, 
zaradi državnega praznika.

m v
Nasmejani obrazi dijakov in dijakinj na klasičnem liceju

S pismeno nalogo v slovenščini 
so se včeraj začeli zrelostni izpiti 
(velika matura) tudi na slovenskih 
višjih srednjih šolah. Zrelostne iz

pite na slovenskih šolah polaga 
letos skupino 100 maturantov s 
Tržaškega in Goriškega. Na znan
stvenem liceju in na učiteljišču

V NEDELJO POPOLDNE SEDMIČ NA OPČINAH

Drevi se sestane tržaški občin
ski svet. Javnost pričakuje, da bo 
občinska uprava našla priložnost, 
da jo seznani z dogajanjem na 
področju javnih prevozov m odgo
vorila na zaskrbljena vprašanja, 
la jih postavljajo stavkajoči usluž
benci SAP in ACEGAT. Občinski 
odbor je že pred časom zavzel do 
vprašanja javnih prevozov načelno 
stališče, sedaj pa je treba od be
sed k dejanjem. V tem smislu 
zahtevajo potniki in stavkajoči de
lavci s svojimi sindikalnimi orga
nizacijami, naj občina takoj na
redi red in prevzame v lastno 
režijo koncesijsko družbo SAP. 
Prepričani smo, da bi v tem imela 
podporo vsega mestnega prebival
stva, da o prebivalcih okolice, ki 
so že skoraj 40 dni brez avtobu
sov, sploh ne govorimo.

Občasno se slišijo govorice, da 
pogajanja med občino in Sergasom 
le trajajo in da gredo h koncu. 
V resnici gre za nepotrjene vesti, 
o katerih bomo lahko izrekli svo
jo oceno šele tedaj, ko jih bomo 
slišali iz ust pristojnih upravite
ljev. Res pa je, da bi občina lah
ko stopila tudi na pot radikalnejših 
posegov, ki v Italiji končno niso 
prav redki- Prav te dni smo brali, 
da je župan neke občine milanske 
pokrajine na osnovi obstoječih za
konov za dva meseca »zaplenil« 
Ptk" tekstilno tovarno in jo izročil 
v upravo delavskemu svetu. S tem 
js preprečil odpust 500 delavk. Po
dobno bi lahko tudi tržaška občina 
zaplenila SAP in ga za prehodno 
dobo dveh ali več mesecev oddala

Tradicionalni partizanski tabor 
v duhu tradicij NOB in antifašizma

Govorih sta poslanec Silvano Bacicchi in Han pokrajinskega vodstva ANPI Vladimir Kenda - Nastop 
godb s Proseka in ir Trebi, zbora PD Igo Gruden» iz Nabrežine in malih openskih kotalkarjev

desničaski vladi Andreotti - Malago- 
di, ki uživa podporo izključno des
ničarskih sil in nasprotovanje vseh 
demokratičnih in naprednih sil 
vključno z levico v sami demokrd- 
stjanski stranki. Poslanec Bacicchi 
je ostro obsodil tako politiko, ki 
že po prvih ukrepih nove vlade 
kaže svoj protisocialni in protide- 
lavski značaj, in obenem obsodil 
vsako toleriranje in celo podpiranje 
delovanja fašističnih elementov, ki 
ostajajo za svoje zločine neodkriti 
in nekaznovani, od atentatov v Mi
lanu do one^a pri Petovljah, o ka
terem se že ne govori več. čeprav 
so pri njem izgubili življenje trije 
karabinjerji. Zahteval je. da se ta 
zločin kakor vsi drugi razčistijo od 
izvršiteljev do mandatarjev.

Poslanec Bacicchi je na koncu 
svojega govora pozval k enotnosti 
vse demokratične in protifašistične 
skih demokratičnih množic pri nas, 
sile, k enotnosti slovenskih in italijan
skih demokratičnih mnozič pri nas, 
k solidarnosti z vsemi, ki se v svetu 
borijo za svobodo in mir proti fa
šizmu in imperializmu, k solidarno
sti z vietnamskimi borci za svobo
do in drugimi. V tem naj vse spod
buja entuziazem, ki nas je preveval 
pred 27 leti v boju za našo osvo
boditev.

Za poslancem Bacicchijem je v 
slovenščini spregovoril bivši parti
zanski komisar in politični prega
njanec ter zapornik v fašističnih 
zaporih, Vladimir Kenda. Vse pri
sotne je pozdravil v imenu pokrajin
skega vodstva ANPI. Poudaril je 
pomen in važnost takih taborov in 
omenil, da prav v teh dneh praznu
jemo 30-letnico ustanovitve sloven
ske vojske — zgodovinski dogodek, 
ki je imel takojšen odmev tudi 
pri nas na Primorskem, saj smo 
zanesljivo začutili, da je nastopil 
čas končnega boja za našo narodno 
osvoboditev. Važno je. da .je ta
kratni duh — je dejal Kenda — 
živ še danes, zlasti v novih gene
racijah, da bomo izbojevali še vse 
tiste pravice ki jih kot narodna 
skupnost še ne uživamo. Duh NOB 
je namreč osnovni pogoj našega ob
stoja, zlasti še sedaj, ko se faši
zem v Italiji spet pojavlja kot gro
zeča nevarnost za demokracijo in 
s tem tudi za nas Slovence in za 
naše s krvjo priborjene narodne 
svoboščine.

V našem boju ne smemo popu
ščati — je poudaril tov. Kenda — 
in od svojih zahtev ne smemo od
stopati. Ožigosal je tudi dejstvo, da 
večini bivšim partizanskim borcem, 
država, ki je zrastla iz boja proti 
fašizmu, še ni priznala borčevskih 
pravic in da se z ureditvijo statu
sa bivših partizanskih borcev za
vlačuje.

Potem ko je strnjeno tudi Kenda 
(Nadaljevanje na 6. strani)

Dvorišče Prosvetnega doma na Opčinah med nastopom kotalkarjev

Dvorišče Prosvetnega doma na 
Opčinah je bilo v nedeljo že sed
mič zapovrstjo prizorišče partizan
skega tabora, ki prehaja tako po 
zaslugi Zveze partizanov na Opči
nah v tradicijo. Namen teh taborov 
ni samo obujati spomine na čas 
narodnoosvobodilnega boja temveč 
tudi in predvsem mobilizirati vse 
naše moči v današnjem boju proti 
fašizmu in proti vsem oblikam, v

katerih se danes pojavlja kot grož
nja za naše narodne pravice, za 
mirno sožitje ob naši meji, za 
socialni napredek naših ljudi in za 
mir v svetu. V tem smislu sta 
tudi izvenela oba govora na taboru, 
ki sta ju imela poslanec KPI Silva-

Program tabora se je začel z 
nastopom godbe na pihala s Pro
seka. ki je pod vodstvom Zdrav
ka Kanteja zaigrala vrsto partizan
skih in drugih skladb. Medtem se 
je prostorno dvorišče vedno bolj 
polnilo, saj so prihiteli na srečanje

vodstva Vsedržavnega združenja 
bivših partizanov ANPI Vladimir 
Kenda.
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ŠOFERJE DELAVCI IN POTNIKI ZA MUNICIPAUZACIJO SAP

Drevi ustavljene tovarne in avtobusi 
Skupna manifestacija na Trgu Goldoni

Danes soja občinskega sveta ■ Javnost pričakuje takojšnje ukrepe
v upravo samim delavcem ali ga 
prevzela v lastno režijo. Saj ne 
gre v tem primeru za zgolj osebne 
koristi 110 zaposlenih v podjetju 
SAP, temveč predvsem za koristi 
tisočev občanov, ki so že skoraj 
poldrugi mesec brez avtobusov. 
Res, da je vojaška oblast name
nila svoje tovornjake, ki opravljajo 
vsaj najnujnejše prevoze.

Zavlačevanje spora nikakor ni v 
korist stavkajočih, saj je stavka žr
tev, ki jo morajo prenašati na svoji 
koži in na koži svojih družin. Tudi 
solidarnostna nabirka, o kateri smo 
poročali, ni obrodila zadovoljivih re
zultatov. Zbranih je bilo baje okoli 
2 milijona lir, kar pomeni manj kot 
20 tisoč Ur za vsakega delavca. Ob
čutek je torej, da skuša Sergas za
vlačevati in s tem prisiliti stavkajoče 
k predaji.

Od tod sklep sindikalnih organiza
cij, da napovejo za danes zvečer 
skupno manifestacijo in splošno stav
ko vseh drugih avtobusnih nružb in 
vseh delavcev industrijskega sektor
ja. Stavka bo na tak način zajela 
nad 20 tisoč tržaških delavcev. Ti 
bodo stavkali zadnje dve un svoje 
izmene, medtem ko avtobusi ACEGAT, 
SAP, Carsica in ACNA ne bodo vo 
žili približno od 17. do 21. ure. Toč 
neje bodo avtobusi ACEGAT ustav
ljeni tri večerne ure, ACNA od 18. 
do 21.30, Carsica pa od 16 30 do keo 
ca službe. Poleg tega pa bo stavka 
uslužbencev ACEGAT vplivala tudi na 
dnevne vožnje, zaradi česar bo tudi 
dnevni promet okrnjen.

Ob 18. uri se bodo stavkajoč* de
lavci Ib šoferji zbrali na Goldonije-

no Bacicchi in član pokrajinskega ' ne samo domačini, temveč tudi šte- 
’ ’ vilni bivši borci iz bližnjih krajev.

Posebno številni pa so bili na ta
boru mladi ljudje, kar je še en 
zgovoren dokaz, kako se tudi naša 
mladina zaveda nujnosti angažira
nja v protifašističnem gibanju in 
se zato spontano udeležuje posebno 
tistih prireditev, ki imajo narodni 
in protifašistični značaj.

Po prvem delu godbenega koncer
ta, v katerem je sodelovala tudi 
godba iz Trebč pod vodstvom 
Danila škrgata, je zbrane udele
žence tabora pozdravila v sloven
ščini in v italijanščini (saj so bili 
prisotni tudi mnogi bivši italijanski 
borci in stari ter mladi antifašisti 
in demokrati) v imenu prireditve
nega odbora Stanka Hrovatinova, 
nakar je povzel besedo poslanec Sil
vano Bacicchi. Pote ko se je spom
nil na junaški boj pratizanslrih bor
cev pred 27 in več leti in na zmago 
nad fašizmom, je govornik prešel 
na oris sedanjega političnega po
ložaja v državi, za katerega je 
značilna naraščajoča dejavnost fa
šističnih elementov, ki se kljub jas
nim določilom ustave zbirajo v neo
fašistični stranki MSI, prav tako pa 
tudi jasno usmerjanje vodilne po
litične stranke v državi, Krščanske 
demokracije, v desno, kar je dobilo 
svojo potrditev tudi v sredinsko

vem trgu in od tod šli po mestnih 
ulicah do deželne in občinske palače.

• Na oddelku 10 — Ekonomat trža
ške občine, občinska palača, tretje 
nadstropje, soba 110, so na razpolago 
lastnikom sledeči predmeti, najdeni 
v juniju: italijanska in tuja valuta, 
ure, prstani, kolesa, torba, dežniki, 
dekliški škornji in čepica, foulard, 
knjiga poezij, denarnice, torbice, za
pestnice, zaboj z varilnimi aparati, 
zlata zaponka, mošnje.

Lastniki lahko dvignejo predmete 
vsak delavnik od 9. do 12, ure.

Včeraj med pismeno nalogo na znanstvenem liceju

bodo danes imeli nalogo iz ma-j 
tematike, na klasičnem liceju izi 
grščine, na trgovskem tehničnem! 
zavodu pa iz trgovinstva.

Naloge za slovenske šole so ena
ke kot za italijanske in jih določa 
ministrstvo za šolstvo. Teme za 
naloge dospejo v zapečatenih kuj 
vertah in so napisane v italijanšči} 
ni, zato jih morajo člani izpitne 
komisije prevesti v slovenščino: 
Nič čudnega torej, če nastanejo 
pri prevajanju teksta v raiznih šo 
lah male razlike. Pravilno bi tore 
bilo, da bi ministrstvo za šolstv< 
poslalo na slovenske šole besedili 
v slovenščini.

Kandidati so imeli včeraj 6 ur 
časa na razpolago za pismeno na* 
logo, izbrali pa so si lahko sami 
temo med 4 predloženimi teksti.

Objavljamo teme za pismeno nar 
logo v slovenščini (na italijanskih 
šolah v italijanščini).

Prvi tekst, ki je veljal tako za 
klasični licej, kot za znanstveni 
licej, učiteljišče in trgovski tehnič
ni zavod se glasi:

«Ti pa mi vedno piši o vsem 
tem, kar te zanima v šoli. Mislimi 
da ti zgodovina ugaja, kakor ji 
ugajala meni, ko sem bil v tvojih 
letih, ker se ukvarja z živimi ljud
mi. In vse to, kar se nanaša na 
ljudi, m čim več ljudi, na us« 
ljudi na svetu, kolikor se mea 
seboj povezujeooi.v družbo in de
lajo in se borijo in se izpopolnjur 
jejo, ni mogoče, da bi ti ne ugaja, 
lo bolj kot vsako- druga stvar. Pa 
je tako?*

Antonio Gramsci
(iz pisma sinu Deliu)

Druge teme.
KLASIČNI LICEJ

2. Odporni tokovi proti fizročilu 
XIX. stoletja: «crepuscolari», futu- 
risti in hermetiki.

3. Mir bomo imeli šele takrat, 
ko bo prišlo do Združenih držav 
Evrope; samo tedaj ne bo požigov, 
morišč, ampak bosta zavladala red 
in blaginja». Ob tej Cattaneovi 
misli, izraženi leta 1849, govorite 
o ideji evropske združitve kot q 
sodobni etično politični nujnosti ih 
priznanju skupne omike.

4 «Naj verujemo, da likovna 
umetnost vedno podaja izrazitejšo 
podobo neke dobe kot besede pes
nikov in zgodovinarjev?*

Huizinga

ZNANSTVENI LICEJ
2. Tragika soočenja z lastnim 

življenjem v Pirandellovi umetnosti
3. «šele tedaj bomo imeli mir, 

ko bomo imeli Združene evropske) 
države, šele tedaj ne bo več po
žigov, morišč, ampak red in bla
ginja.» Ob tej misli, ki jo je izra
zil Cattaneo l. 1849, govorite 
ideji evropske združitve kakor 
sodobni etično-politični nujnosti ir 
priznavanju skupne kulture.

4. Razloži, kako so se premog, 
petrolej in uran znašli v središči) 
treh modemih revolucij.

UČITELJIŠČE
2. Smernice sodobne poezije 

pesnik, ki ga najbolj poznaš.
3. Mir bo zavladal šele tedaj, 

ko bomo imeli Združene državi 
Evrope, tedaj ne bo več požarov 
morišč, pač pa red in blagosta 
nje.* Ob tej misli, ki jo je Cat 
taneo izrazil leta 1849, spregovori 
te, kaj mislite o ideji evropskegi 
združevanja kot o sodobni etično 
politični nujnosti in o spoznanji 
skupne kulture.

4. Razložite naslednjo izjavo Ce
lestina Freineta: *Ko se otrok za 
ve, da ima njegovo delo smisel ir 
da se lahko popolnoma posveti ne 
več samo šolskemu delu, pač pc 
tudi socialnemu in človečanskemu 
začuti, da se v njem sprošče 
močan zagon do dela, iskanja, 
ustvarjanja.*

TRGOVSKI TEHNIČNI ZAVOD
2. Znanost, tehnika in umetnost, 

čeprav z različnimi sredstvi, po 
spešuje bratstvo med ljudmi.

3. <tlmeli bomo mir šele tedaj, 
ko bomo imeli Združene države 
Evrope, tedaj ne bo več požarov 
in mučenja, ampak red in blago
stanje.* Ob tej misli, ki jo je 
Cataneo izrazil leta 1849, govorite 
o zamisli združitve Evrope kot v 
sodobni etično-politični nujnosti in 
priznanju skupnega kulturnega pro
stora.

4. Podajte sintetično mnenje 
človeški in umetniški vrednosti de 
la enega izmed pisateljev, ki ste 
ga obdelali v tem šolskem letu.

Kot je razvidno, je bila za vse 
omenjene šole enaka tudi HI. tema.

• Danes, ob 21. uri bo na sedežu 
v Ul. Roncheto 77 seja rajonske kon- 
zulte za Skedenj in Čarbolo.

Šolske vesti
Ravnateljstvo državne srednje šole 

«Simon Gregorčič« v Dolini sporoča, 
da 24. julija zapade rok vpisovanja 
za šolsko leto 1972/73. Prošnje spre
jema tajništvo vsak dan od 9. do 
12. ure.

Ravnateljstvo državnega trgovskega 
tehničnega zavoda «žiga Zois» v Trstu, 
Ulica Guardiella 13/2, sporoča, da 24. 
julija 1972 ob 12. uri zapade rok za 
vpis za šolsko leto 1972-73.

Prošnje sprejema tajništvo vsak dan 
od 10. do 12. ure.

Ravnateljstvo državnega učiteljišča 
«A. M. Slomšek« v Trstu. Ul. Cara
vaggio 4, sporoča, da 24. julija 1972 
ob 12. uri zapade rok za vpis za šol
sko leto 1972/73.

Ravnateljstvo državnega znanstvene
ga liceja »France Prešeren« v Trstu, 
Ul. Guardiella 13/1, sporoča, da 24. 
julija 1972 ob 12. uri zapade rok za 
vpis za šolsko leto 1972/73. Prošnje 
sprejema tajništvo vsak dan od 10. 
do 12. ure.

Ravnateljstvo državne srednje šole 
»Ivan Cankar« sporoča, da 24. julija 
ob 12. uri zapade rok vpisovanja za 
šolsko leto 1972-73. Prošnje sprejema 
tajništvo vsak dan od 9. do 12. ure.

Ravnateljstvo državne srednje šole 
»Fran Levstik« — Prosek z oddelje
nimi razredi v Sv. Križu sporoča, da 
se 24. julija zaključi vpisovanje za 
šolsko leto 1972-73. Prošnje sprejema 
tajništvo vsak dan od 9. do 12. ure.

Državni strokovni zavod za indu- 
stsrijo In obrt v Ul. Frausin sporo
ča, da 24. julija 1972 zapade rok za 
vpis za šolsko leto 1972-73.

Ravnateljstvo državne srednje šole 
«Fran Rjavec« sporoča, da 24. julija 
ob 12. uri zapade rok za vpis za 
šolsko leto 1972/73. Prošnje sprejema 
tajništvo vsak dan od 10. do 12. ure.

Gledališča
DANES NA GRADU SV. JUSTA 
JUTRI V POLITEAMA ROSSETTI

Včerajšnji nastop skupine »Harkness 
Ballett of New York« je odpadel iz 
tehničnih razlogov. Prvi nastop te 
skupine bo zato drevi ob 21. uri na 
gradu Sv. Justa, ponovitev pa jutri 
ob isti uri v Politeama Rossetti. 
Vstopnice so na razpolago v Pasaži 
Protti.

Kino
M1RAMARSK1 PARK. »Luči in zvoki«

Počitek.

Razna obvestila
Partizanska zveza Križ vabi na iz

let ob priliki medsebojnega srečanja 
med partizani Pazina in Križa, ki bo 
dne 30. 7. 1972 v Pazinu. Vpisovanje 

Ljudskem domu in v trafiki pri 
Zorotu.

Razstave
V galeriji Loža v Kopru razstava 

del Mihe Maleša.
V Gradežu, Drev. Europa unita 26 

razstavlja »Grupa 3a» (Furlan, Stani
slav Meterc, Fulvio Monai, Giovanni 
Pacor, .Claudio Pettener, Orlando Po- 
ian. Tomasin).

Izleti
Srenjski odbor v Borštu priredi 16. 

julija izlet k Plitvičkim jezerom (z 
možnostjo kopanja). Odhod iz Boršta 
ob 5. uri zjutraj po naši uri. Vpis 
pri Marjetu Zaharju v Zabrežcu št. 12.

Slovensko planinsko društvo v Tr
stu organizira 16. julija 1972 izlet v 
Fomi Avoltri in Collinetto, od koder 
bo vzpon na najlepši masiv Karnij
skih Alp, 2.780 m visoki Coglians. 
Pred vzponom kratek počitek v koči 
Marinelli (2.120 m). Iz Collinette do 
koče 2 uri in pol hoje, iz koče do 
vrha približno 2 uri. Z vrha je kra
sen pogled na Dolomite Sappade in 
na Cortinske vrhove (Tofano, Marmo- 
lade). Vpisovanje pri Norci Zavadlal, 
Ul. Geppa 9.

Včeraj-danes
Danes, TOREK, 4. julija 

UROŠ
Sonce vzide ob 5.21 in zatone ob 
20.57 — Dolžina dneva 15.36 — Lu
na vzide ob 24.33 in zatone ob 13.57 

Jutri, SREDA, 5. julija 
CIRIL in METOD

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
26 stopinj, najnižja 18,5, ob 19. uri 
24,2 stopinje, zračni tlak 1015,5, ne
redno stanoviten, veter 20 km na uro, 
vzhodnik, vlaga 56-odstotna, nebo 9/10 
pooblačeno, morje razgibano, tempe

ratura morja 22 stopinj

Nazionale 16.15 «Una venere senza no- 
me per 1’ispettore Forrester«. Film 
v barvah. Fred Williams, Susann 
Korda, Horst Tappert.

Fenice 16.00—22.10 »Dieti ineredibili 
giorni«. Barvni film. Anthony Per- 
kins, Michel Piccoli, Marlene Jobert 
in O. Welles.

Eden 16.00 «Decameron n. 3» (Le pid 
belle donne del Boccaccio). Beba 
Lončar, Femi Benussi, Marina Mal- 
fatti. Barvni film. Prepovedano mla
dini pod 18. letom.

Grattacielo 16.30—22.00 «Le inibizioni 
del dott. Gaudenzi, vedovo con il 
complesso della buonanima«. Barvni 
film. Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

Excelsior 16.15 «Valeria dentro e fuo- 
ri». Barvni film. Barbara Bouchet, 
Erna Schurer. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Ritz 16.30 «H sesso del diavolo«. Silva 
Koščina in Rossano Brazzi. Barvni 
film. Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Aurora 16.00 «11 mascalzone«. Barvni 
film. Richard Burton.

Impero 16.00 «Mi č caduta una ra- 
gazza nel piatto«. Barvni film. Pe
ter Sellers.

Capitol 16.30 «Quando il sole scotta«. 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 18. letom. Jutri: «Unico indizio, 
una sciarpa gialla«. Barvni film.

Cristallo 16.00 «11 sindacallsta«. Barvni 
film. Lando Buzzanca.

Moderno 16.30 «Le cinque chiavi del 
terrore«. Peter Cushin in Christo- 
pher Lee. Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 18. letom.

Vittorio Veneto 17.00 «Tempi moder
ni«. Čmobeli film. Charlie Chap 
lin in Paolette Gothaird.

Ideale 16.15 «Le belve«. Lando Buz
zanca, A. Incontrera in Margareth 
Lee, Barvni film. Prepovedano mla 
dini pod 14. letom.

Abbazia 16.30 «A noi piace Flint«. 
James Cobum. Barvni film.

Astra 16.30 «Alfredo il grande«. David 
Hemmings in Michael York. Barvni 
film.

Kino Opčine 19.00 «La spia dal capello 
verde«. Barvni film. Jack Palance.

SOŽALJE

PD Slavec iz Ricmanj izreka so
žalje odborniku Emiliu Kuretu in dru
žini ob smrti stare mame Antonije 
Kuret.

ZAHVALA
Ganjeni zaradi izrazov sočutja in 

spoštovanja do našega dragega

Josipa Guština
se zahvaljujemo vsem, ki so kakor
koli sočustvovali z nami.

Družini Guštin in Buscemi 
Repentabor, 4. julija 1972

Prispevki
Antonija Michelazzi daruje v spo

min padlega sina Renata 5000 lir za 
spomenik padlim v NOB iz Skednja, 
s Kolonkovca in od Sv. Ane.

DRUGE VESTI 
NA ŠESTI STRANI

Sporočamo žalostno vest, da nas je 
za vedno zapustil naš dragi

Angelo Olio
Pogreb pokojnika bo danes, ob 16. 

uri iz mrtvašnice glavne bolnišnice 
na pokopališče v Miljah.

Žalujoči: žena, sin, mati, 
oče in drugo sorodstvo

Trst, Dolina, Milje, 4. junija 1972

Dne 30. junija 1972 je v miru za
spal naš dragi

Karlo Dragutin Ukmar
Žalostno vest sporočajo STANA, 

SONJA ter SANDA skupno z druži
nami.

žalostno vest sporočamo po pogrebu.

Trst, 4. julija 1972 
Pogrebno podjetje Zimolo

Sporočamo žalostno vest, da je 2. julija umrla naša draga 
mama, babica in prababica

ANTONIJA KURET roj. SITAR
Pogreb nepozabne pokojnice bo danes, 4. julija ob 18. uri iz 

hiše žalosti v Logu št. 16.
žalujoči sinovi, snahe, vnuki, 
pravnuki in drugo sorodstvo

Trst, 4. Julija 1972 
Občinski pogrebni zavod

V nedeljo, 2. julija nas je za vedno zapustila naša draga utama

ALBINA ČOK
Pogreb bo danes. 4. julija ob 15.45, iz mrtvašnice glavne bol

nišnice na pokopališče na Katinaro.
Žalostno vest sporočajo sinovi Karlo, Claudio, 

Nadja z družinami in drugo sorodstvo 
Trst, Lonjer, Prosek, Stuttgart, 4. julija 1972



primorski dnevnik

IZ POROČILA DIREKTORJA SC Z KUFERSINA:

Kljub omejenemu ustroju 
znatno razširjeno delovanje

AOV ni samo zabava ■ Prizadevanja združenja obsegajo 
vso deželo - Prihodnji občni zbor bo januarja 1973

GORIŠKI DNEVNIK 4. julija 1972

Na zadnji seji glavnega in nad
zornega odbora je direktor Sloven- 
skega gospodarskega združenja Ju
rij Kufersin _ kratko povzel delo, 

. Ba je združenje opravilo od zad
nje seje do danes. V tej zvezi je 
navedel, da je SGZ prve mesece 
leta skrbelo v glavnem za sestav
ljanje in vlaganje prijav dohodkov 
«vanoni», pri čemer- je imelo znat- 

več dela kakor v preteklih le
tin. Pozneje, aprila meseca, so 
ode na vrsti priprave na avtomo
bilsko ocenjevalno vožnjo AOV 72. 
Glede na pomisleke nekaterih čla- 
bov. češ da pomeni organizacija 
taksne prireditve določeno zamudo 
časa, je Kufersin naglasil, da je 
vsakoletna AOV pomembna dejav- 
bnsl. saj utrjpje stike med člani 
združenja, hkrati s tem pa znatno 
olajšuje tudi njegovo finančno sta-

v register, ki je bdi vpeljan z no
vim državnim zakonom o trgovini. 
Doslej je združenje vložilo že nad 
200 prošenj z ustrezno dokumen
tacijo. do 21. julija, ko zapade 
rok za vlaganje prošenj pa se bo 
število opravljenih aktov še ob
čutno povečalo.

Kljub temu, da dela združenje 
vedno z istim, okrnjenim osebjem, 
in v stalnih finančnih težavah, so 
se njegova prizadevanja v zadnjih 
mesecih razširila še na nova pod
ročja. Med pobudami, ki jjjj je SGZ 
prevzelo v tem času. je J. Kufer
sin navedel zlasti naslednje:

Vlogo na trgovsko akademijo za 
ustanovitev posebne sekcije za geo
metre: delovanje za ustanovitev
slovenskega industrijsko tehnične
ga zavoda: vlogo na ministru Pre- 
tija za sodelovanje na področju in-

n.ie. V maju pa se je začelo delo | formacij o reformah in tiskanju 
v zvezi z obnavljanjem raznih li-. ustrezih obrazcev tudi v slovenšči- 
cenc in pa z vpisovanjem trgovcev I ni; vlogo na SIAE za izenačenje

24. TABOR SLOVENSKE PROSVETE

«Višarski zvon» iz Žabnic 
in Mahničev «Satir» na Tabru

Občinstvo je izvajalce nagradilo s ploskanjem

Lepo vreme s soncem in vetrom, I služeno, čeprav je poletni veter od- 
ki je žal motil akustiko čudovitega | našal glasove in motil ves nastop, 
okvira tabrske cerkvice, je v ne- i Po krajši pavzi so člani radijske-
deljo sprejelo 650-700 udeležencev 
24. tabora Slovenske prosvete.

Oder so organizatorji uredili s 
skromnostjo, toda očitna preprostost 
kmečkega voza, rešet, košev in ža- 
kljevine ustvarja vzdušje domačno
sti. ki je združevala oder s publiko 
in okoljem.

Uvodoma je prisotne pozdravil 
napovedovalec Miro Opelt, ki je 
med gosti omenil predvsem župana 
Guština in Legišo, deželnega sveto
valca dr. Štoko, občinskega odbor
nika dr. Dolharja, pokrajinskega od
bornika inž. Sosiča, zastopnika SSG 
Prof. Tavčarja in Benedetiča. za
stopnika SPZ Edvina Švaba, gene
ralnega konzula SFRJ Borisa Tram
puža. škofovega vikarja dr. Škrlja 
•n druge. Prebral je tudi pozdravno 
brzojavko Zveze kulturno - prosvet
nih organizacij Slovenije.

Kulturni program tabora se je 
pričel z nastopom mešanega pev
skega zbora iz Žabnic «Višarski 
*von», ki ga vodi kaplan Ipavec. 
Ubrano so zapeli «Zdravico», nato 
Pa narodne «Pa se sliš», «Z no
benim purgerjem», «V Pliberob, ko 
so se jim pridružili še otroci. De- 
j^ce in fantje v stilizirani noši in 
»tobvfld s petelinjdm perjem so 
na oder prikorakali korajžno, z 
enakim pogumom so odpeli več 
narodnih in ni jih motilo niti slabo 
m škrtajoče ozvočenje. Otroci, ki 
®e pred časom niso znali slovensko, 
so zapeli «Na planincah*, «Izidor 
ovčice pasen, »Barčico*. mala Ti
ziana ob spremljavi družic in vrstni
kov pa «Moj očka ima konjiča dva» 
m »Le sekaj smrečico*. Najmlaj-

je publika nagradila z zasluže
nim ploskanjem, na kar je zbor 
za zaključek zapel še Gregorčiče
vo «Mojo srčno kri škropite*. «Zvon 
zvoni*, kj jo je za žabniški zbor 
napisal sam Ipavec ter še staroslo
vansko «Na mnoga ja ljeta*.

Zapisati moramo, da je zbor ob
činstvo navdušil in to povsem za-

popusta, ki ga ta ustanova nudi 
organizacijam, kd predstavljajo o- 
peraterje na področju javnih loka
lov (pobuda je uspela in sedaj se 
SGZ v tem pogledu upošteva tako 
kot razne druge sorodne organiza
cije. n. pr. FIPE, ACEPE itd.): na
stope pri županu, pri prefektu in 
na deželi za pravično prisotnost 
Slovencev v vseh odborih in dru
gih ustanovah, s posebnim poudar
kom na komisijo, ki jih predvide
vata zakona štev. 425 in 426 iz lan
skega leta: vlogo na tržaški se
dež RAI za okrepitev gospodarskih 
oddaj v slovenščini; stike s slo
vensko manjšino na Koroškem, ka
tere predstavnike je SGZ povabi
lo na družabni večer ob priliki 
AOV 72 in s katerimi je imelo 
pozneje v Kranjski gori plodne raz
govore v prisotnosti predstavnikov 
Gospodarske zbornice iz Ljubljane: 
tesnejše stike s slovenskimi gospo
darstveniki iz Kanalske doline (prvi 
obisk strokovnjakov SGZ je bil v 
Trbižu 10. junija — s to pobudo 
je SGZ razširilo ozemeljsko območ
je svoje prisotnosti na vso deželo); 
ustanovitev posebnega odbora za 
vprašanja bolniških blagajn, pre
davanje dr. Skale o novi monetar
ni politiki v Jugoslaviji: prisotnost 
na številnih sejmih, konferencah in 
razgovorih: razno delovanje v nrid 
posameznim članom: objavo prvih 
številk biltena VESTNIK SGZ in 
pa seveda vsakodnevno delovanje 
uradov.

Na koncu je direktor SGZ najavil, 
da bo prihodnji občni zbor zdru
ženja januarja 1973.

KAKO GORIŠKA KD OCENJUJE ITALIJANSKI POLOŽAJ

Neupravičeno potiskanje v desno 
celotnega političnega življenja

Stranka zagovarja sodelovanje v okviru leve sredine 
De Simone na vodstvu stranke do prihodnjega kongresa

ga odra ob režiji Aleksija Pregar- 
ca in zborovski organizaciji Janka 
Bana prikazali Mahničev triptih 
«Slovenski satir*.

Po shemi »lepljenke* citatov iz 
narodnih rečenic in ljudskih pesmi 
je Mirko Mahnič združil v harmo
nično celoto zgodbo o ljubezni, ži- 
nitvi, prepirih in spravi koroškega 
«puobča» s svojo «dečvo», ki po 
preteku medenih mesecev postane 
kratkomalo «baba». Vse tri prizore 
spremlja pristna kmečka modrost, 
za katero bi lahko samo podvomili, 
ali je lahko še aktualna.

Na koncu je še enkrat stopal na 
oder Miro Opelt in v imenu orga
nizatorja, Slovenske prosvete,pova
bil prisotne na 25. jubilejni tabor, 
ki bo prihodnje leto.
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VČERAJ PRED TRŽAŠKIM POROTNIM SODIŠČEM

Goričana obsojena zaradi 
žalitve italijanske vojske

Sodišče jima je pogojno prisodilo 4 mesece zapora

Tržaški vespist 
v goriški avto

Včeraj so sprejeli na ortoped
skem oddelku tržaške bolnišnice 50- 
letnega Marcella Spizzamiglia iz 
Rotonde del Boschetto 3/1. Spiz- 
zanvglio je malo prej vozil na 
vespi po Ulici Valdirivo proti Ul. 
Carducci, ko je na vogalu z Ul. 
Roma trčil v avto znamke fiat 500 
z evidenčno tablico GO 51824. ka
terega je šofiral 28-letni Adriano 
Passoni iz Pierisa. Zaradi domnev
nega zloma ključnice in odrgnin po 
ramah in kolenu, se bo moral zdra
viti 30 dni.

Pred tržaškim porotnim sodiščem 
sta se morala včeraj dopoldne za
govarjati dva mlada Goričana, 24- 
letni Adriano Princich in 23-letni 
Giuliano Pussig. Obtožena sta bila 
«žalitve italijanske vojske*.

Dogodek, zaradi katerega je mo
ral zasedati porotni zbor, ki mu je 
predsedoval dr. Corsi (stranski sod
nik Giancotti), je orisal v svojem 
posegu javni tožilec dr. Tavella.

Fanta sta bila januarja lani na 
Travniku, v Gorici. Avto sta v 
vzvratni vožnji spravljala iz par 
kirnega prostora, ko sta podrla na
asfalt mladega vojaka. Ta se je, 
seveda, razburil. Tedaj je eden iz-
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Kraški praznik v Dutovljah

Množica na nedeljskem prazniku v Dutovljah

Y Dutovljah je bil v soboto in 
nedeljo praznik kraškega terana in 
Posuta, ki je privabil množico go
stov iz vseh krajev Krasa in s 
tržaškega. Na prireditvi, ki bo 
Prav gotovo postala tradicionalna, 
sc sodelovali tudi med drugimi in
strumentalni trio iz Trebč, tržaški 
uarodni ansambel, pevski zbor iz 
ftopna in Kmetijska zadruga iz 
. rsta. Razstavo in pokušnjo terana 
■le do/0'njeva'a razstava kmetijskih 
strojev, za katero so se zelo zani- 
fcali kr ški vinogradniki, to naj
večjo kraško prireditev pa bo izpol
njevala in popestrila kulturni spored 
;_er ustni časopis Kmečkega glasa, 
aterega so se aktivno udeležili 

turh nrcrlsedrvk sežanske občine, 
p v is«jnik kraške turistične usta- 

. °Ve. glavni direktor podjetja Agro

tehnika iz Ljubljane, glavni direktor 
podjetja Kras iz Sežane in neka
teri kmetijski strokovnjaki.

Zlasti v nedeljo popoldne in zve
čer je bilo na prireditvenem pro
storu nabito polno gostov, ki so s 
teranom zalivali pršut, čevapčiče in 
druge dobrine ter z velikim zani
manjem sledili kulturnemu sporedu. 
Popoldne so podelili vinogradnikom 
nagrade za najboljši teran. Prvo na
grado je prejel Albin Gomizelj, Du
tovlje 88. drugo Zoro Čuk, Dutov
lje 81, tretjo Alojz Miklavec, Utov- 
lje 18, sledijo Miro Volk, Dutov
lje 48, Angel Pangos, Brje 17, Raj
ko Štok, Dutovlje 90, Franc Pipan, 
Tomaj 44, Miroslav Grbec, Utovlje 
17, Alojz Čuk, Dutovlje 103, Alojz 
Fabjan, Avber 74 in Alojz Obersnel, 
Utovlje 6.

med fantom stopil iz avta in vojaka 
nadrl, češ da se on lahko tudi po
dela na njegovo uniformo. Iz avta 
je stopil tudi drugi in dodal: «Ta 
umazana uniforma ne pomeni nič, 
tu nismo v Italiji*. Besedam je sle
dilo dejanje. Anta sta zaprepašče- 
nemu vojaku nasilno strgala našit
ke, nato pa ga grobo zapodila.

Od tod sodna prijava zaradi «ža- 
litve italijanske vojske*.

Javni tožilec je bil razmeroma 
kratek, saj po njegovem ni bilo 
dvoma, da zaslužita predpisano ka
zen. Drugačnega mnenja sta bila 
goriška odvetnika Pascolj in Por- 
telli, ki sta zatrjevala, da se o tem 
primeru ne more govoriti o »žalitvi 
vojske*, ker se je dogodek odvijal 
brez prič in torej ni bil javen. Šlo 
je, po njunem mnenju, za osebni 
prepir in nič več. Zato sta za 
svoja varovanca zahtevala popolno 
oprostitev.

Sodni zbor se je s porotniki malo 
pred poldne umaknil v sejno dvo
rano, ob 12.30 pa je razglasil raz
sodbo: fanta sta bila obsojena na 
4 mesece zaporne kazni in na plači
lo sodnih stroškov. Sodniki so jim 
priznali olajševalne okoliščine in 
jim kažem prisodili pogojno, brez 
vpise v kazenski list.

Mrpnost sprevodnika 
avtobusa prog« «P-D»

Nedostojen dogodek, morda znak 
nestrpnosti, se je pripetil v sobo
to v avtobusu proga «P - D», ki 
pelje s Trga Oberdan proti Križu 
in Nabrežini: kmalu po odhodu, ko 
je vozilo dospelo na Furlansko ce
sto, je sprevodnik. 33-letni Renato 
Danieli s Proseka 597, odrekel li
stek 36-letnemu jugoslovanskemu 
državljanu Hristinoju Stefanoviču 
iz Klicevaca, ki mu je hotel pla
čati vožnjo z 10.000-lirskim bankov
cem. Bankovca mu ni hotel za
menjati, Stefanovič pa ni imel dro
biža pri sebi. In ker brez Ustita 
ni smel potovati, je menil spre
vodnik, bi moral Stefanovič izsto
piti. Drugi potniki so se ponudili, 
da bi plačali listek, še posebej se 
je ponudil Franco Ridolfo iz Križa 
437. Sprevodnik pa je vztrajal pri 
svoji nesmiselni zahtevi. Zakaj ven
dar, saj so mu od vseh strani po- 
nujali denar za vožnjo?

Avtobus se je ustavil pred po
slopjem štev. 83 na Furlanski cesti 
in ker se Stefanovič ni hotel uklo
niti očitni krivici, je sprevodnik 
poklical policijo.

Ko je dospela na kraj policijska 
izvidnica je seved.i prevladala raz
sodnost in avtobus je odpeljal — 
s Stefanovičem — proti naslednjim 
PK)stajam.

Prevoznemu podjetju »la Carsica* j 
svetujemo, naj si izbere manj 
nestrpne in bolj «prožne» sprevod- i 
nike ...

V p«tek v Gorici 
občinska seja

V sredo se bo v Gorici sestal 
občinski svet. Na dnevnem redu 
je odobritev nekaterih sklepov od
bora, kot je nakup materiala za 
cestna popravila, namestitev in
špektorja teniškega igrišča na Roj- 
cah, nakup kurilnega olja ea pri
hodnjo sezono, odobritev Straška 
za delo na centralnem ogrevanju 
v otroškem vrtcu v Ul. dei Tor- 
nani ter nekatera popravila šol.

Nadalje je na dnevnem redu 
odobritev posojila 80 milijonov za 
gradnjo nove garaže mestnih pod
jetij, izplačilo žetonov za prisot
nost nekaterih članov komisij, na-

Blagovna 
se je v

Pokrajinski tajnik krščanske de- upravah leve sredine, kjer daje 
mokracije Pasquale De Simone bo | PSI svoj kakovostni doprinos 
še za eno leto — do prihodnjega 
pokrajinskega kongresa — ostal na 
svojem položaju. Tako je odločil 
strankin pokrajinski odbor na svo
ji zadnji seji. De Simone je sicer 
v skladu s strankinim statutom 
predlagal iztek mandata, ker je 
nezdružljivo opravljati naloge župa
na in pokrajinskega tajnika stran
ke. vendar ima — prav tako po 
statutu — pravico ostati na tem 
položaju največ še eno leto. kar 
je pokrajinski odbor potrdil z 20 
glasovi proti trem.

V uvodnem poročilu je tajnik 
De Simone ocenil rezultate pred
časnih volitev, ki so ugodni zaradi 
povečanja števila glasov, ponovne 
izvolitve parlamentarca ter spošto
vanja meddeželnih sporazumov. S 
tem je bilo omogočeno stvarno, 
perspektivno in demokratično sode
lovanje, ki bi s političnimi pobu
dami zavrnilo ekstremistične tež
nje ter z gospodarskim dvigom o- 
mogočilo reformo struktur.

Posebno kritičen je bil pokrajin
ski tajnik do sedanje centristične 
vlade. «Sedanja vladna politika 
zaskrbljuje, je rekel, ker se hoče 
prikazati, kot da najbolj ustreza 
razpoloženju volivcev Danes pri
haja do preokreta, do povratka k 
centrizmu. ki utegne dokončno skle
niti ciklus italijanskega političnega 
življenja ter odpreti pot nevarne
mu nazadovanju.*

Goriška KD je zvesta levi sredi
ni ter ne soglaša z izbirami osred
njega strankinega vodstva, čeprav 
priznava pravico napačnega ukre
panja v demokratičnem razvoju.

Po tajnikovem poročilu so spre
govorili Cian, Cocianni. Longo in 
Marocco. ki so vsi nasprotovali 
rimski centristični usmeritvi ter 
predlagali politično razčiščenje. pn 
čemer naj služijo za izhodišče do
bre izkušnje sodelovanja v pokra
jinskem levem centru

Ob zaključku so predložili dve 
resoluciji, ki so ju nato združili v 
eno. V njej ugotavljajo, da so vo
litve ošibile sredinske politične sile 
in zreducirale skrajne protidemo
kratične izpade. Politika nazado
vanja, ki jo vodi osrednje vodstvo 
stranke, odkar je na vsedržavnem 
svetu septembra 1971 s kvorumom 
blokiralo pobudo levih notranjih sil, 
je predstavljala uvod v potiskanje 
v desno celotnega političnega živ
ljenja. kar se ie pokazalo s pred
sedniškimi volitvami, vladno krizo, 
sestavo enobarvne vlade ter vo
denjem volilne kampanje v zname
nju dvomljive centrainosti S hitro 
in neutemeljeno odločitvijo fanfa- 
nijanske in dorotejske večine, da 
se vključijo liberalci in izključijo 
socialisti — v nasprotju s kongres
nimi sklepi — se ne ravna v skla
du s potrebami države ki doživlja 
hude družbene pretrese, ampak se 
zaključuje zgodovinsko razdobje u- 
spešnega sodelovanja med sociali
sti in demokratičnimi katoličani.
Federacija podpira stališče levice 
KD za odprto vladno formulo in 
pogovor s socialistično stranko ka
kor tudi dosledno stališče proti so
delovanje v sedanji vladi in nada
ljevanje sodelovanja v krajevnih

kup slike prof. Fulvia Monaia ter 
odobritev obračuna za leto 1969.

Protagonist letošnje proslave dne
va borca, 4. julija, ki sovpada s 
30-letuico ustanovitve slovenskih 
narodnoosvobodilnih brigad. je 
mladina, idejni naslednik slavnih 
partizanskih tradicij. V skladu s 
sklepi občinskih konferenc Zveze 
mladine so odšle na 4-dnevni po
hod mladinske brigade, ki nosijo 
imena domicilnih brigad. Sprem
ljajo jih nekdanji borci ter jim 
pripovedujejo o bojih, ki so jih bri
gade vodile z okupatorji. Vse bri
gade se bodo sešle danes v Za
dobrovi pri Ljubljani, kjer bo osred
nja slovenska proslava z udeležbo 
domala vseh preživelih nekdanjih 
borcev Slovenije ter vodilnih po
litičnih predstavnikov Jugoslavije. 
Sodijo, da bo to največ ie povojno 
partizansko slavje.

S Primorske so v Zadobrovo kre
nile tri mladinske brigade: iz Idri
je brigada «Vojka Premrla - Jan
ka*, iz Ajdovščine »Bazoviška* iz 
Nove Gorice pa »Gradnikova* Mia-

PO PODATKIH TRGOVINSKE ZBORNICE

Nov izraz «divorzia(o» 
na osebnih dokumentih

O osebnih dokumentih in potrdi
lih, ki jih izdajajo občine, imamo 
nov izraz »divorziato* ali »divor- 
ziata*. Ta naziv so pričeli občin
ski uradi, popolnoma pravilno, vna
šati v občinske dokumente vseh 
tistih oseb, ki so si izposlovale 
ločitev zakona na podlagi pred 
poldrugim letom odobrenega zako
na o ločitvi.

Ločenih oseb, ki živijo na Go- 
riškem, je nekaj sto, saj so do- 
sedaj na goriškem iodišču rešili 
približno dvesto prošenj ločitve 
zakona. Vsi pa ne bivajo v obči
nah goriške pokrajine.

PRIMORSKA V POČASTITEV DNEVA BORCA

Mladinski pohod po sledovih 
nekdanjih pnrtizanskib brigad
Mladinske brigade so šle na pot v Zadobrovo iz Idrije, Ajdovščine 

in Nove Gorice - Novogoriška brigada šteje 120 članov

izmenjava z 
maju precej

Jugoslavijo
povečala

Tudi poljedelstvo v goriški pokrajini dobro napreduje
Trgovinske izmenjave na drobno nissimo*, «Vittoria» in «Centrale» 

in na debelo so se v mesecu maju , Kinematografi bodo zaprti do 28.

Nova telefonska številka ured
ništva in uprave Primorskega 
dnevnika v Gorici Je 83-382.

v goriški pokrajini spet ustalile. 
Temu je verjetno precej pripo
mogel preklic zdravstvenih omeji
tev, zaradi katerih niso mogli po
seči na goriški trg tuji, to je ju
goslovanski kupci.

Tudi v okviru italijansko-jugo- 
slovanskega trgovinskega dogovora 
sn se blagovne izmenjave v maju 
precej povečale. V tem mesecu 
je bilo uvoženega blaga v vred
nosti 355 milijonov lir, medtem ko 
je vrednost v aprilu dosegla 294 
milijonov. Prav tako se je povečal 
izvoz od 39 na 134 milijonov lir. 
V okviru tega dogovora je iz Ju
goslavije prišlo predvsem veliko 
mesa, govedine, svinine, konj za 
klavnico in konj za vleko. Poleg 
tega je bilo uvoženega tudi mnogo 
vsakovrstnega lesa, krompirja in 
podobnega. V Jugoslavijo pa so iz
vozili predvsem veliko industrijskih 
izdelkov

Na področju poljedelstva je bil 
maj podoben aprilu. Imeli smo 
obilo padavin in nizko temperaturo 
kar je povzročilo zakasnitev rasti 
raznih pridelkov. Ob koncu me
seca se je vendar vreme zboljšalo 
tako da so se stvari normalizirale. 
Vse kaže, da bo letos dobra le
tina za pšenico, krompir in slad
korno peso. Zaradi nalivov se je 
zakasnila tudi setev koruze. Prav 
tako dobro uspeva tudi drevje, ra
zen na področjih, kjer je padala 
toča in kjer so tudi vinogradi 
utrpeli škodo, ki jo ocenjujejo na 
40 odstotkov.

Tri kinodvorane 
zaprte v juliju

V juliju bodo kar trije goriški ki
nematografi zaprti. To so »Moder-

PO URADNIH PODATKIH

Na Goriškem danes ni več 
izseljevanja v tuje države

Veliko mladih strokovnjakov pa odhaja na 
delo v industrijska središča severne Italije

Na Goriškem ne beležimo v zad
njih letih izseljevanja v tujino.
Primerov izseljevanja je zelo malo, 
veliko pa je ljudi, ki se izselijo 
v večja mesta severne Italije, da 
bi tam dobili ustrezno delo. V 
prvih letih po drugi svetovni voj
ni, ko je bila pri nas brezposelnost 
huda, so se ljudje množično izselje
vali. Precej jih je šlo v Švico (v 
tovarni Brown - Bowen v Badenu 
je bilo takrat nad sto Goričanov),
Veliko v Nemčijo, iz Tržiča se jih 
je veliko izselilo v Francijo in na 
švedsko, precej jih je šlo po letu 
1954 v daljno Avstralijo.

Sedaj izseljevanja ni ve& Veliko 
ljudi je ostalo v tujini, mnogi so 
se vrnili domov. Pri nas dobiš 
delo in vsakdo je, seveda če so 
gospodarski pogoji dobri, raje do
ma kot pa nekje v tujini. V zad
njem času pa beležimo žalostni 
pojav notranjega izseljevanja mla
dih izšolanih ljudi. Pri nas smo 
Zgradili veliko novih šol, v njih 
se je mladina izšolala, imamo ve
liko geometrov, knjigovodij, teh
ničnih in industrijskih izvedencev, 
ki pa ne najdejo ustrezne zaposlit
ve v tukajšnjih tovarnah. Mnogi 
so se zaposlili v Manzanu in v 
drugih tovarnah videmske pokraji
ne. Tudi tam so sicer našli več
krat zaprta vrata ker imajo v 
Furlaniji iste zaposlitvene proble
me kot pri nas. Zaradi tega so 
mnogi mladi odšli v Milan, Turin 
in v druga industrijska mesta, 
kjer pa niso vedno našli sreče.
Zaposlili so se v svoji stroki, ven
darle so življenjski stroški v teh 
mestih tako visoki, da gre njih 
zaslužek za hrano, stanovanje, o- 
bleko in morda le kaj ostane za

druge potrebe. Zaradi tega si ta 
mladina želi čimprej domov, ven
darle so z zaposlitvijo na strokov
ni ravni precejšnje težave. Nekaj 
vrat se bo odprlo v Tržiču, kjer 
gradijo nove tovarne, vendarle 
mesta ne bo za vse mlade stro
kovnjake, ker so razne srednje 
šole dale diplomo prevelikemu šte
vilu ljudi.

Na razpolago imamo nekaj po
datkov za prvo polletje 1971, Iti 
se nanašajo na goriško občino. 
V druga italijanska mesta se je 
v lanskih prvih šestih mesecih 
uradno izselilo dva promila oseb. 
Mesečno se je torej izselilo okrog 
90 ljudi. Odstotek je bil podoben 
onemu, ki je bil zabeležen v de
želnem merilu.

V inozemstvo pa se je iz goriške 
pokrajine (govorimo vedno o urad
nih podatkih) lani v prvih šestih 
mesecih izselila pa 1« ena dese
tinka promila, to pomeni le nekaj 
oseb vsaki mesec. Tu pa so po
datki goriške občine precej manjši 
od onih, ki so jih zabeležili v de
želnem merilu. Tu so v lanskih 
prvih šestih mesecih zabeležili iz
seljevanje dveh promilov deželnega 
prebivalstva. Ker imamo v naši 
deželi več kot milijon dvesto tisoč 
prebivalcev, je število izseljencev, 
zlasti iz goratih delov Furlanije, 
zelo veliko.

julija. V tem obdobju bo osebje lah
ko na počitnicah. Odprta pa bo
sta ostala dva kinematografa »Ver
di* in »Corso*.

Prvič se letos dogaja, tla so isto
časno trije kinematografi zaprti. 
Doslej so zapirali poleti zdaj ene
ga. zdaj drugega lani sta bila ju
lija zaprta dva. Brez dvoma bodo 
v tem času lahko ‘zkoristili svoj 
dopust tudi uslužbenci ostalih dveh 
kinematografov, saj je uprava vseh 
petih goriških kinodvoran v istih 
rokah.

Ustavljena dela 
pri podvozu 
v Ulici Aquileia

Pred približno tremi meseci so 
pričeli vrtati pod železniško traso
v Ulici Aquileia;- da bi razširili 
tamkajšnje cestišče. Ulica Aquileia 
je preozka, po njej se odvija velik 
avtomobilski promet Pred približ
no enim letom so ugotovili, da 
gre tod vsak dan 20.000 avtomo
bilov v obe smeri. Občina Gorica 
je dobila denar od države, da bi 
cesVšče razširila in pred tremi me
sec, so z deli tudi dejanske pri
čeli.

Kar na lepem pa so dela usta
vili. Strojev ni več na mestu, de 
lavcev tudi ne Cestišče je že 
izkopano, podvoz tudi, vlaki morajo 
čez začasni most voziti želo poča
si, avtomobilski promet se odvija 
prav tako s težavo V mestu pra
vi jo, da se je nekaj tehničnega 
zataknilo. Baje pa mora goriška 
občina plačevati lepe denarce že
lezniški upravi zaradi te zakasnit
ve del in to bo brez dvoma stro
šek za gradnjo drugega podvoza 
še povečalo.

iz ščednega v števerjanu. Dekle 
se je peljalo s kolesom iz Števerja- 
na proti Gorici, ko je iz nepojas
njenih razlogov padlo in se (poško
dovalo. Zdraviti se bo moralo 7 
dni------------

POPRAVEK
V nedeljski številki našega dnev- 

rika se je pomoti vrinila neljuba 
napaka. Iz seznama dijakov, ki 
so /. uspehom opravili malo ma
turo na slovenski srednji šoli v 
Ui. Randaccio, sta izpadli imeni 
Patricije Vole in Gracijele Za
vadlav, ki sta prav tako uspešno 
opravili maturo

Našim čitateijem, še posebno pa 
prizadetim aijakinjam. sf za napa
ko oproščamo

dinske brigade so krenile iz krajev, 
kjer imajo domicil partizanske bri
gade. Od Nove Gorice dalje sprem
ljajo mladino tudi štirje nekdanji 
Gradnikovci. V nedeljo popoldne je 
prišla na Lokve, kjer so imeli zve
čer kulturni program z nastopom 
Goriškega okteta. Razvitju prapo
ra mladinske brigade so prisostvo
vali najvidnejši predstavniki druž
beno - političnega življenja novo
goriške občine. Včeraj je nadalje
vala pohod na Lažno, kjer je bil 
prikaz vojnega orožja, nato ie od- 
pešačila na Predmejo ter se spu
stila v Ajdovščino in si ogledala 
garnizon. Skupina okoli 120 mla
dincev in mladink je danes zjutraj 
odšla v Postojno, od koder bodo 
vse mladinske primorske brigade 
z avtobusi odpeljali v Zadobrovo.

Akcija mladih gradnikovcev so
vpada s poživitvijo mladinske or
ganizacije v Novi Gorici, ki hoče 
utrditi svoje strukture ter biti v 
večji meri prisotna v življenju in 
snovanju tamkajšnje mladine.

Pokrajinske podpore 
goričkim akademikom

Pokrajinska uprava je razpisala 
javni natečaj za podeljevanje štu
dijskih podpor akademikom. Za pod
poro lahko zaprosijo akademiki, ki 
bivajo najmanj dve leti v eni iz
med občin Goriške in ki obisku
jejo univerzo, ki je priznana od 
italijanske vlade.

Na natečaju lahko sodelujejo štu
dentje. ki imajo nizko, v natečaju 
določeno osnovo družinskega dav
ka (400.000 lir. ki se lahko poveča 
za nadaljnjih 400.000 lir na vsakega 
družinskega člana) in ki so. če so 
vpisani v prvi letnik, napravili ma
turo v enem samem izpitnem roku, 
če so vpisani v naslednje letnike pa 
število izpitov predvideno do štu
dijskem planu s predpisanim redo- 
vanjem. Seveda so izvzeti akade 
miki, ki imajo že druge študijske 
podpore.

Prošnje ie treba vložiti najkasne
je do 25. julija na sedež pokrajin
ske uprave, Korzo Italija 55. Po
drobnejše informacije na posebnem 
uradu pokrajinske uprave. Na ra*- 
polago bo skupno 3.500.000 lir. 
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POTEM KO SO GOSENICE ORRAVtfcE SVOJE

Kot je bilo pričakovati 
drevje poganja novo listje

V dobrih treh tednih bi morala sled uničenja docela itgmiH

Partizanski izlet 
9. julija v Cerkno

Prihodnjo nedeljo. 9. julija, pri
reja pokrajinski odbor ANPI eno
dnevni izlet v Cerkno, združen z 
obiskom bolnišnice Franja. Iz Tržiča 
in Krmina bosta odpeljala dva av
tobusa, člani slovenskih sekcij pa 
se bodo odpeljali s svojimi vozili 
ter se bodo ostalim udeležencem 
pridružili na mejnem prehodu Rde
ča hiša točno ob 8. uri. V Cerknem, 
kamor bodo prišli ob 10. uri, bodo 
položili na spomeniku padlih ter 
se strečali z delegacijo Zveze bor
cev iz tega kraja. Takoj nato bodo 
odšli v bolnišnico ter se ob 13. uri 
ustavili v Idriji, hotel Nanos, kjer 
bodo kosili. Postanek bo tudi v 
črnem vrhu.

Srečanje med nekdanjimi borci, 
slovenskimi in italijanskimi, ki so 
sidaj člani ANPI, ter člani Zveze 
borcev iz Cerknega bo nudilo pri
ložnost za pogovor o odkritju šole 
spomenika v Cerknem, določenega 
ra 17. september Vabimo člane 
slovenskih sekcij ANPI, da se v 
čimvečjem številu udeležijo nedelj
skega izleta v Cerkno.

Težave tehničnega značaja z na
črtom avtocestnega mostu čez So
čo so mimo. Beneški tehnični urad 
»Magistrati) alle acque» je namreč 
odobril načrt za most.

Verjetno bodo z gradnjo mostu 
pričeli v kratkem.

Z avtom sta se prevrnila 
pri Sovodnjah
Včeraj ponoči se je pri Sovod

njah pripetila prometna nesreča, 
zaradi katere sta dva mladeniča 
morala v bolnišnico. Z avtom mi- 
ni-cooper sta se ob eni ponoči 
peljala po Ulici S. Michele iz štan- 
dreža proti Sovodnjam 20-letni Ed
vard Tomšič iz Sovodenj, Ulica 
Slataper, in njegov prijatelj 18-let- 
ni Norberto Furlani, prav tako 
iz Sovodenj, Ulica Ex Impero. Za 
volanom avtomobila je sedel Tom
šič, katerega je zaradi prevelike 
hitrosti zaneslo s ceste na ovinku, 
kjer se stekata stara in nova pot. 
Avtomobil je zdrvel na polje in 
se večkrat prevrnil. Tomšiča so 
sprejeli v bolnišnico s prognozo 
12 dni, njegovega prijatelja pa s 
prognozo 10 dni.

V soboto popoldne so v bolniš
nico sprejeli 15-letnp Nadjo Hlede

Vse kaže, da so gosenice na go
riškem Krasu opravile večji del 
škode. Kdor se pelje po pokrajin
ski cesti, ki od Devetakov gre mi
mo Poljan in Doberdoba proti 
Tržiču, bo urez dvoma ob straneh 
poti videl veliko golih dreves in 
grmičevja. Največjo škodo sta pri 
tem utrpela gaber in hrast. Prvi 
je popolnoma brez listja, dočim 
je hrast nekoliko bolj trpežen in 
je obdržal nekoliko zelenja na 
sebi.

Vsekakor kaže, da ni bil ta naval 
gasenic podoben onemu, ki je pred 
šestimi leti na tržaškem Krasu 
ogolil skoraj vse drevje. Takrat 
so gosenice pojedle ogromno listja, 
ne samo na gabru in hrastu, pač 
pa tudi na drugih drevesih.

Na našem Krasu se je večji 
del gosenic v tem obdobju že za
bubil. Da opravijo to spremembo 
v popolnem redu in miru, gose
nice splezajo najraje v kako vdol
bino ali votlino na deblu drevesa. 
Če tega ne najdejo, se zberejo, 
navadno v velikem številu, pod 
kako vejo ali pa se zabubijo pod 
samim listom na drevesu, če so 
v bližini hiš, splezajo zelo rade na 
zidove, vsekakor na tak način, da 
Se obvarujejo pred dežjem in dru
gimi neprilikami. Na teh krajih 
torej ostanejo ter se v nekaj ted
nih spremenijo v rjave podolgo
vate vrečke, ki niso prav nič po
dobne prejšnji gosenici.

Sicer nas trenutno ne zanima 
toliko metamorfoza gosenic, kot pa 
škoda, ki so jo te žuželke povzro
čile.

V našem listu smo že poročali
0 pomirjevalnih zagotovilih, ki nam 
jih je dal ravnatelj inštituta fito- 
patologije v Gorici. Vse kaže, da 
se bodo stvari odvijale prav tako, 
kot nam je in zagotovil. Gosenice 
so zaključile svoj ciklus in sedaj 
nam ne preostaja drugega, kot da 
počakamo, da gola drevesa spet 
poženejo nove liste. Do te ozele
nitve bj moralo priti v približno 
25 dneh. Pri tem ne bo drevje 
utrpelo velike škode: pomanjkanje 
listja pa se bo poznalo samo pri 
lignifikaciji, to je pri proizvodnji 
novega lesa na deblu rastline. 
Nova ozelenitev se zelo dobro vidi 
na gabru, na katerem so gosenice 
pojedle prav vse liste. To grmi
čevje je začelo sedaj, kot v zgodnji
1 "riadi, poganjati nove liste in

Mariuzzi, Enrico Del Medico, Nico- 
la Odorico, Francesco Estrelli, Da- 
miano Castellan, Antonio De Be- 
nedettis, Lorenzo Bertogna, Selina 
Spolverini, Luca Grop.

SMRTI: gospodinja 87-letna Anna 
Marcovich, vd. Gramenuda; gospo
dinja 56-letna Luigia Barnaba, por. 
Scremin; delavec 43-letni Valenti
no Rijavec

OKLICI: gospodinja Stefania Ku
mar in upokojenec Giovanni Di 
Lenardo; učiteljica Giuliana Bi- 
gotto in industrijec Piero Vittori; 
uradnica Marialuisa Battaglia in 
carinski inšpektor Gaetano Spic- 
ciati: uradnica Flavia De Colli in 
delavec Flavio Ortalli; delavka 
Maria Iacchini in mehanik Rommel 
Taverna: uradnica Elisabetta Ber
ti in uradnik Vladimiro Kacin: de
lavka liviana Marchioro in delar 
vec Elio Cantarin; gospodinja Mar 
ria Grazia Morabito in študent 
Carmelo Valenti.

POROKE: delavka Tiziana Bor- 
ghesi in delavec Gianfranco De 
Corte; gospodinja Norma Munich 
in upokojenec Enrico Thomann; 
gospodinja Grazia Firrincieh ta 
poštar Renzo Conduttore.

Iz goriškega matičnega urada 
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE 
Na goriški občini je bilo v dneh 

301 junija in L julija vpisanih 14 
rojstev in 3 smrti; v tednu od 
25. junija do L julija je bilo vpi
sanih 8 oklicev in 3 poroke.

ROJSTVA: Dennis Pieri, Marco 
Sosol, Enrica Marcolin, Fulvio Pa- 
lumbo, Valentino Juretic, Roberto

Kino
Gorica

VERDI ob 17.00—22.00: »La volpe dal- 
la coda di velluto*, J. Sorel in R. 
Gianni: barvni film: mladini pod 
14. letom prepovedan.

CORSO ob 17.00—22.00: «Messaggero 
d amore*, J. Christie in A. Bates. 
Barvni film.

MODERN1SSIMO Zaprto zaradi po
čitnic.

CENTRALE Zaprto zaradi počitnic.
VITTORIA Zaprto zaradi počitnic.

Movu Gorica
SOČA (N. Gorica): »Lov na šefa tol

pe*, francoski barvni film — ob 
18. in 20.15.

SVOBODA (Šempeter): »Prerija v 
plamenu*, ameriški film — ob 18.30 
in 20.30.

RENČE: «Ko so žene imele repo, 
italijanski barvni film — ob 20.

ŠEMPAS: Danes zaprto.
KANAL: Danes zaprto.
PRVAČINA: »Doktor v težavah*, an

gleški barvni film — ob 20.
DESKLE: »Mladi levi*, ameriški film 

v barvah — ob 20.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Alesani, Ul. Carducci 12, taL 
22-68.

NAROČITE SE NA

Primorski dnevnik!
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Kakor smo poročali že v nede
ljo, je v razstavni dvorani ^Kra
ške hiše* v Repnu v soboto zvečer 
odprl svojo razstavo slikar prof.
Avgust Černigoj, ki je dal na tr
gi ed nekaj kraškh motivov iz svo
je najnovejše «proizvodnje» nekaj 
pa iz prejšnjih let. Na sliki vidi
mo podpredsednika zadruge «Naš 
Kras* Dušana Kodriča, ko pred
stavi a občinstvu umetnika in nje
gova dela. (Slika na vrhu).

V soboto zvečer so imeli v Do
lini v gosteh pevski zbor iz Roga
ške Slatine, ki je vrnil obisk do
linskemu zboru «Valentin Vodnik»,
Gcstje iz Slovenije so številnemu 
občinstvu v Dolini zapeli devet
najst pesmi, med katerimi je bi
lo tudi nekaj takih, ki so bolj po
redko na programih naših pevskih 
zborom Kot smo že zapisali, je 
po koncertu v domači gostiln: pev
ski zbor iz Rogaške Slatine zapel 
še kako pesem, pri čemer so mu 
pomagali tudi domači pevci. Na 
sliki ob strani vidimo pevski zbor 
iz Rogaške Slatine in del občin
stva, ki je prihitelo na koncert 
na dvorišču Mladinskega doma.

V nedeljo popoldne je na ta
boru Slovenske prosvete na Tabru
nastopil tudi tVišarki zvon» iz a^,rij|HV m7 K. n ,, , , , , . ,
Žabnic v Kanalski dolini, ki je HV/ JVViJ j V ? I W ^ lirski lurlllllr n>|>
pel icc slovenskih pesne. ^5 «/ fP. .M **** . ...

v * čeprav .le bil na razpolago kar
cel kup nagrad, je imela žirija 
kaj težko delo, da bi izmed 397 
«najboljših med najboljšimi izbra
la prav najboljše*, kot se je iz
razil nekdo iz žirije. Mislimo na 
letošnjo prireditev svetovnega bie
nala risb. ki ga prirejajo na Reki. 
Žirijo, ki je odločala o prvih me
stih in nagradah, so sestavljali na
slednji člani: Benečan Giuseppe 
Mr.-chiori je bil predsednik, člani 
pa so bili Pierre Descargues iz 
Pariza, Zagrebčan Božidar Čargo, 
Poljak Riszard Stanislawski, Re
čan Boris Vižintin ter Avstrijec 
Peter Weier - Mair.

Tri prve nagrade po milijon 
starih dinarjev so dobili Japonec 
Ay O, Slovenec Oton Gliha ter 
Brazilec Antonio Dias, častna pri
znanja z nagrado po pol milijona 
dinarjev so dobili Joan Miro iz 
Pariza, Belgijec Pierre Alechin- 
sky, Francoz Antony Pies ter Po
ljakinja Alina Szaposznikovva. Od
kupne nagrade od po 200 do 500 
tisoč dinarjev vsak so dobili Jugo
slovan Zlatko Priča, Anglež lan 
Colverson, Avstrijec Rudolf Ho- 
flehner. Tajlandec Ithipol Thang- 
chalok, Francoz Geradiaz, Italijan 
Renzo Margonari, Japonec Take- 
sada Matsutani in mnogo drugih, 
saj smo v začetku rekli, da je bi
lo nagrad veliko.
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<ZbornikPoreštine*in njegova vsebina

NOVOST NA KNJIŽNI POLICI
Peter Božič:

Jaz sem ubil Anito
Med petimi izvirnimi noviteta

mi. ki jih je naenkrat izdala 
Cankarjeva založba, je tudi kratek 
roman Petra Božiča z naslovom: 
Jaz sem ubil Anito. Zaradi iz
virne tematike in zrele umetni
ške obdelave motiva je bil Boži
čev roman zasluženo nagrajen z 
nagrado Prešernovega sklada. 
In to priporočilo gotovo močno 
olajša knjigi pot med bralce, 
med katerimi si izvirna slovenska 
noviteta, zlasti če are za mlade
ga avtorja, težje pridobi naklo
njenost. Božičev kratki roman bo 
gotovo našel svoje mesto ne samo 
v analih kritikov, temveč tudi 
med bralci. Pač zaradi svojih 
nespornih umetniških kvalitet.

V romanu Jaz sem ubil Anito, 
nam pisatelj predstavlja isti svet, 
ki ga prikazuje v svojih drugih 
delih, svet potepuhov, prostitutk 
in propadlih eksistenc, ki se brez 
pravega dela vlačijo po lubljan- 
skih gostilnah in beznicah ter pre
nočujejo po senikih na Barju. Ta
ko tudi v tem delu spoznamo 
čudnega trpa Hojaka. ki pa posta
ne policaj in ščuva pse na svoje 
nekdanje pajdaše; zapitega Javor
nika in Repeta, ki umre na kozol
cu. pa prostitutke Zajčjo ustni
co Ančko iz Most in Anito. Med te 
ljudi zaide tudi neimenovani ju
nak, ki pripoveduje zgodbo, 
človek, ki je očitno zapustil bolj 
urejeno življenje, da bi v tem sve
tu našel nekaj več ali vsaj bolj 
znosno življenje. Vendar se mu 
to pričakovanje ne uresniči in ko 
Anito, s katero se je še posebej 
zbližal, ubijejo v baru. se sam ja
vi svojemu nekdanjemu pajdašu 
llojaku, češ da je bil on tisti, ki 
je ubil Anito.

Zgodba, ki jo Božič pripovedu
je, je realistična. Svet ljubljan
skih gostiln in njihovih obisko- 
valcev. dvomljivih eksistenc, je 
prikazan tak. kakršen je. Vendar 
pisatelju v tem okviru in prikazu 
stvarnega življenja, ne gre samo 
za to, da bralcu odpre pogled 
na neznano življenje ljubljanske
ga sveta prostitutk, zapitih in 
propadlih eksistenc, temveč, da 
rešuje neko moralno problemati
ko. Njegov glavni junak išče smi
sel življenja ali pa vsaj boljše 
življenje v drugem svetu vendar 
se mu ne more prilagoditi in za
to v njem ne najde tistega, kar 
je iskal. Tako pravzaprav temu 
svetu podleže, saj za smrt svoje 
prijateljice Anite sam priznava 
svojo moralno krivdo. Sl. Ru.

V hrmškem delu Istre ne izide 
veliko knjig, ki bi obravnavale 
gospodarsko, kulturno in družbeno 
zgodovino Istre. Zato zasluži tem 
večjo pozornost knjiga z naslovom 
»Zbornik Poreštine*, ki jo ie ob 
30-letnici vstaje izdal poreški *Za- 
vičajni muzej*. Knjiga obsega 435 
strani in so v njenem uredniškem 
odboru sodelovali Ante Sonje, Vik
tor Vitolovič, Josip Miličevič, Ivi
ca Pilat ter še nekaj kulturnih in 
prosvetnih delavcev s tega podro
čja.

Izredno zanimiva je v tem zbor
niku študija prof. Anteja Sonje, ki 
govori o spomenikih NOB na po
dročju Poreča in njegove širše oko
lice. Ta študija sama obsega nad 
200 strani in so v njej našteti in 
opisani prav vsi spomeniki, ki so

bili postavljeni padlim borcem te
ga področja, pa naj gre za skupne 
spomenike ali pa za spominska 
znamenja oziroma plošče v raznih 
krajih Poreščine ali tudi za gro
bove posameznih oadlih borcev na 
tem ali onem vašKem pokopališču 
na območju občine Poreč. V štu
diji so tudi osnovni biografski 
podatki za vsakega padlega in tudi 
za vse. ki so umrli v koncentra
cijskih taboriščih. Prof. dr. Ante 
Sonje, ki se je dolga leta ukvarjal 
z zbiranjem podatkov o borcih Po
reča in poreške okolice, je tako 
zbral prav vse podatke in Poreč se
daj razpolaga s popolnim in izčr
pnim seznamom svojih ljudi, ki so 
padli za svobodo. Mimogrede je 

‘ je bil

poreški bataljon, ki se je med pr
vimi iz zahodne Istre skušal pre
biti v Gorski kotar in se združiti 
z drugimi jugoslovanskimi partizan
skimi enotami. Kakor je znano, je 
poreški bataljon pri tem izgubil ve
liko svojih ljudi.

Ivan Klarič je v tem zborniku 
objavil nekaj zgodovinskih podatkov 
o ustanovitvi komande mesta Po
reč. Prof. dr. Ante Sonja je poleg 
že omenjene velike študije objavil 
v zborniku tudi kratko vsebino svo
jih raziskav o predeufrazijshih 
bazilikah na tem področju. To pač 
spada v njegovo delovno območje, 
saj je prof. dr. Ante Sonje direktor 
Zavičajnega muzeja Poreščine. 
Strokovnjaki menijo, da je kompleks 
s tem povsem raziskan in sedaj 
se točno ve. kdaj se je začela

Horoskop

vredno omeniti, da je bil na o- 
zemlju Poreščine ustanovljen tudi
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gel izpolniti dane obljube. Nekdo 
vas bo imel v mislih. Sentimentalno 
razpoloženje.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) Ne
uspeh vašega prijatelja vam bo od
prl nove perspektive. Nagnjeni bo
ste k prepiranju z ljubljeno osebo.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1,) Če 
hočete uspeti, morate modernizirati 
svoj način dela in misli. Srečne 
srčne spremembe.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) O pra
vem času je treba sprožiti nove po
bude. če nočete biti presenečni. 
Brez obžalovanja zavrnite lažna u- 
panja.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Sklepanje 
poslovnega združenja se bo zelo 
zavleklo. Srečne ure z ljubljeno o- 
sebo.

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Držite 
se delovnega načrta, ki ste ga 
delali že pred časom. Vaše misli 
bodo v družinskem krogu slabo tol 
mačili.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Primeren 
dan za finančne mahinacije. Rodi
lo se bo novo in zanimivo prija
teljstvo. Neupravičen nervozizem.

DVOJČKA (od 21.5. do 22 6.) Bo
dite realisti, če hočete narediti u- 
goden vtis na predpostavljene. Manj 
egoizma vam ne bo škodovalo

RAK (od 23.6. do 22.7.) Med mno
gimi predlogi ne bo težko izbrati

li ofenzivno razpoloženje nekoga 
LEV (od 23.7. do 22.8.) Dobro 

pretehtajte ponudbo, ki vam je bi
la dana. Znati bo treba prositi 
odpuščanje za storjene napake.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Na 
videz nepomembna finančna napa
ka utegne biti usodna_. Poslušajte 
nasvet osebe, ki vas nesebično ljubi.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) Za
nimivo duševno razpoloženje, ki raz
vija fantazijo. Solidno ozračje v 
družini zaradi medsebojnega razu 
mevanja. Zdravje odlično. 

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.)
najboljšega. Obvladati boste mora- Kljub dobri volji, nekdo ne bo mo-

gradnja predeufrazijiskih nabožnih 
objektov na tem področju in kako 
je sredi sedmega stoletja nastala 
tudi poreška bazilika, ki jo še danes 
občudujemo.

»Zbornik Poreštine» ne obsega 
politične in kulturne zgodovine Po
reča. V njej je govor tudi o gospo
darski zgodovini tega dela Istre. 
Viktor Vitolovič, ki sicer poučuje 
na gospodarski šoli v Poreču je v 
članku ciz preteklosti gospodarstva 
Istre od antike do 18. stoletja» 
podal zaokroženo sliko razvoja kme
tijstva v prazgodovini, v antiki, v 
srednjem veku w vse do 18. sto
letja. do konca beneške vladavine 
v Istri. Lahko bi rekli, da je ta o- 
pis poskus znanstvene obdelave 
zgodovine kmetijstva v tem delu I- 
stre. Isti avtor je zbral tudi po
datke o kmetijski šoli v Poreču 
ob 95-letnici njenega obstoja.

Sestavljavci in uredniki Zbornika 
so se v svoji publikaciji spomnili 
tudi nedavno umrlih javnih delav
cev iz tega dela Istre in na kon
cu zbornika objavili njihove biogra
fije in zasluge za razvoj tega dela 
Istre, pa tudi njih zasluge v času 
borbe proti fašizmu.

T. F.

Prejeli smo
SCRITTI PROGRAMMATORI Dl 

JDEOLOGIE (1968-1971). Edizioni 
di Ideologie, Roma, 1972.

LIDICE. 1942-1972. Soubor 24 foto
grafij s vysokym leskem. Navrh 
obalky Jiri Veškma. Vyrobdl n.p. 
Polygrafia. zavod 4 v SadskA.

Hi

MELODIJE
ISTRE

IN KVARNERA
Mestni trg v Labinu je bil v 

soboto zvečer premajhen, da bi 
mogel sprejeti vse občinstvo, ki 
je hotelo prisostvovati zaključne
mu koncertu festivala Melodije 
Istre in Kvarnera». In kljub te
mu, da je prireditev prenašala 
zagrebška TV. Nad dva tisoč se
dežev so ljubitelji glasbe zasedli 
že dolgo pred začetkom priredi
tve.

Prireditvi je prisostvovalo tudi 
neka j vidnih javnih delavcev med 
drugim tudi predsednica CK ZKH 
Milka Planinc, predstavnik izvr
šnega sveta sabora SR Hrvaške 
dr. Ivo Perišin in mnogi hrvaški 
javni in kulturni delavci.

Prvo mesto in najvišje priznanje 
je dobila skladba Bogdana Sepčiča 
«Kupil san ti prstenac*. ki io je 
predstavil pevec Mirko Cetinski. 
Drugo mesto je zasedla popevka 
Ivice Krajača »Hofiranje po senj- 
ski*. na tretjem mestu pa pesem 
Ferda Pomgkale «Amor de pesca- 
dov», ki so jo izvajali v italijan
ščini in hrvaščini.Zlati pokal RTV 
Zagreb je dobil skladatelj Bogdan 
Sepčič, strokovna žirija pa je na
gradila Nela Minottija za pesem 
»Petešič*. ki sta jo izvajala Beti 
Jurkovič in Hrvoje Hegedušič.

NA FILMSKIH PLATNIH

Claude Chabrol:

La decade prodigieuse
«La dčcade prodigieuse* (Dieci 

ineredibili giorni, 1971) je nov film 
režiserja Clauda Chabrola, ki se 
izkaže za najboljšega delujočega 
francoskega režiserja skupaj z E- 
ricom Rohmerom. Oba izhajata iz 
gibanja «nouvelle vague», ki je v 
šestdesetih letih obnovilo francoski 
film. Chabrol in Rohmer sta se 
dolgoročno izkazala za najpopol
nejša avtorja v tem gibanju. Truf- 
faut in Demy sta po nekaj odlič
nih filmih manj prepričljiva; Fra
nju ni nikdar dosegel prejšnjih; 
Godard je prešel k ideološkemu fil
mu in pokazal precej intelektuali
stičnih omejenosti (prisotnih v njem 
od vsega začetka); Resnais pa je 
bil le posredno vezan na omenje
no gibanje.

Chabrol, Rohmer in Truffaut so 
se izkazali tudi kot kritiki z ese
jema o filmih Alfreda Hitchcocka, 
ki je med njihovimi najljubšimi 
režiserji. To ni brez pomena: v 
Chabrolovih filmih (kot pri osta
lih dveh), in tako tudi v «La de
cade prodigieuse», se jasno razo
deva Hitchcockov vpliv in sploh 
vpliv hollguvoodske kinematogra-

. .I.IMI.I.III.  I   H.II11HI.MIMH...I.......   ...» ...»H I...I.I..HI..I.    ...I........1.1.1. H...

BIONIKA - NAJZANIMIVEJŠI ASPEKT KIBERNETIKE

«Dinamična polarnost» 
in «nevronsko vezje»

Manchestrski računalnik «p<ohvalijo», če «dobro» reagira, v nasprotnem 
primeru pa ga «pokarajo» - Pretirano je reči «elektronski možgani»

Ker je pojem kibernetike zelo 
splošen, prihajajo v rabo nova 
imena za oznako ožjih študijskih 
področij. Tako spada po svoji na
ravi v kibernetiko velik del fi
ziologije, ki obravnava pojave v 
živih organizmih. Predvsem gre 
tu za fiziologijo živčevja. Za to 
ožje študijsko področje je leta 
1960 J. E. Steelp uvedel besedo 
bionika (biologija elektronifcu). Na
loga bionike je spoznavanje po
javov, po katerih upravlja živčev
je organizem in po katerih se od
ziva na zunanje vplive in pa tol
mačenje teh pojavov z ustreznim 
matematičnim formalizmom, ki o- 
mogoča ponazarjanje z elektron
skimi modeli.

Živčni impulzi, ki se širijo po 
živčnih vlaknih, so električne na
rave. Živčna dejavnost se mani
festira v obliki majhnih ionskih 
tokov, v bistvu torej električnih 
tokov, ki so biološkega izvora, 
vendar se tak ionski tok razliku
je od električnega toka, ki se na
vadno prenaša v prevodnikih. Tok 
živčnega izvora se širi v oblila 
impulza-dražljaja, ki postopoma 
aktivizira živčno vlakno in pri 
tem črpa lokalno energijo, ki mu 
jo daje na razlopago notranji me
tabolizem. Dražljaj-impulz ne za
jema vse celice z njenim izrast
kom — aksonom — naenkrat. 
Dražljaj se tako rekoč vali ob 
aksonu vedno v eni smeri, sledi 
mu pa pas zaviranja, ki prepre
čuje, da bi se obrnil nazaj. Ta 
zakon, izpeljan za živčne celice, 
se imenuje «dinamična polarnost».

Osnovna živčna celica je ne
vron. Mesta, kjer se nevroni sti
kajo — sinapse — včasih prene
hajo prenašati dražljaje. Govori 
se o nadraženju in zaviranju si
naps. N. Rashevsky je prvi (leta 
1933) poskušal sistematično pona
zoriti nevronsko dejavnost z dve
ma stanjema: z neaktivnim ali mi
rujočim (ki ga ponazorimo z «0» 
ali z «NE*) in z aktivnim ali 
vzbujenim stanjem («DA», «1»), 
kadar vsota vseh živčnih dražlja
jev prekorači določen prag. To 
lastnost celic upravljalnih siste
mov — nevronov — imenujemo 
zakon «vse ali nič». V jeziku 
eksaktnih znanosti se ta lastnost 
imenuje tudi »ekstremalnost*, ker 
je pač ekstrem splošen izraz za 
dve skrajni točki vsakega proce
sa, za maksimum in minimum. 
Princip «vse ali nič* v sorazmer
no grobih potezah opisuje karak
teristiko nevrona. Natančnejši ek
sperimenti so ugotovili številne od
klone od tega načela, toda za 
splošno predstavo o funkcijah si
stema zadostuje. Odkloni od nje
ga se lahko izglaju.iejo med med
sebojnim delovanjem celic

Rashevsky si torej predstavlja 
nevronsko vezje kot mrežasto 
strukturo (»retikulamo formacijo*) 
mnogih med seboj povezanih 
idealiziranih binarnih elementov, 
ki jih še vedno imenuje .nevrone’ 
(ki jih pa seveda ne smemo za
menjati s pravimi živčnimi celi
cami!). Agregat nevronov si po 
medsebojnih vezjih izmenjuje draž
ljaje: tem lahko vedno dodelimo 
vrednost «1», če so prisotni, «0» 
v obratnem primeru. Ta model je 
imel globok vpliv na naslednji 
razvoj kibernetike, predvsem po 
zaslugi W. S. McCullocha in W. 
Pittsa, ki sta v svojih delih dala 
ustroju, ki si ga je zamislil Ra- 
shevsky, jasno matematično sli
ko, in dokazala, da morejo ta 
vezja izpeljati zelo zamotane lo
gične operacije.

Elektronski računalniki so prav 
tako sestavljeni iz osnovnih ce
lic — logičnih ali binarnih ele
mentov — za katere sta značilni 
le dve ravnovesni stanji. Binami 
elementi se torej vedejo v compu- 
terju kakor Rashevskyjevi .nevro
ni’. Nekateri res primerjajo so
dobne računalnike z možgani, v 
nepoučeni literaturi se večkrat ce
lo zasledi ime elektronski možga

ni, vendar je taka primera pre
tirana. Strukturi elektronskega ra
čunalnika in možganov sta si si
cer podobni: obe sta sestavljeni 
iz osnovnih celic. Takih osnovnih 
celic — nevronov — pa je v mo
žganih neprimerno več, a kar je 
važnejše, možgani niso logičen 
stroj, saj delujejo po večini ne- 
formalizirano, medtem ko je ra
čunski stroj zmožen le strogo for
maliziranih dejanj. To pomeni, da 
stroj sprejme nase le formalno 
delo, ki ga res opravi zelo hitro, 
zmore pa le to, kar vloži vanj 
človek. Računalnik samo prehodi 
pot, korak za korakom, kakor jo 
je določil matematik v posebnem 
programu, kjer vso nalogo razdro
bi do tistih osnovnih operacij, ki 
jih stroj zmore.

Matematične enačbe, ki opisuje
jo nevronska vezja, so skrajno

zapletene. Njihovo vsaj delno re
šitev omogočajo nove matematič
ne metode, ki nastajajo kot po
sledica živega zanimanja, ki ga 
vzbujajo ti in podobni problemi. 
Tako so na primer modelirali po
gojne reflekse na manchestrskem 
računalniku. Stroju so prepusti
li, da je sam izbiral reakcijo na 
določen vpliv. Po reakciji je bil 
stroj ali «pohvaljen», ali pa »po
karan*, kakor je pač reakcija u- 
strezala eksperimentatorju. Tako 
so mogli v stroju vzbuditi refleks, 
da je na dani vpliv odgovarjal 
vedno na način, za katerega je 
bil večkrat pohvaljen. Prav ta
ko pa so mogli že vzgojeni re
fleks spet zatreti, če je bil za 
prej običajni odziv večkrat »ka
znovan*.

ing. ŽARKO URŠIČ
(Nadaljevanje sledi)

TRST A
7.15. 8.15, 13.15, 14.15. 2015 Po

ročila; 7.30 Jutranja glasba; 
11.35 Pratika; 12.50 Violinist Sil
vestri ; 13.30 Glasba po željah;
17.00 Program za mladino; 18.15 
Umetnost in prireditve; 18.30 Ko
morni koncert; 18.50 Glasbena be
ležnica; 19.10 Veliki detektivi;
19.20 Otroška igra: »Kokošja ba
lada*; 20.00 Šport; 20 35 Puccini
jeva opera: »Turandot*; 22 40 Za
bavna glasba.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran;

15.10 Juke box; 16.10 Enodejanka.
KOPER

7.30, 8.30, 10.30, 12.30. 14.30
19.30. 21.30 Poročila; 7.40 Glas
ba za dobro jutro; 8 40 Jutranja 
glasba; 10.00 Dalmatinske pesmi;
10.15 Z nami je...; 10.41 Pisan 
spored; 11.15 Ansambel Lavren
čič; 11.30 Nove plošče; 11.45 Plo
šče Ricordi; 12.00 Glasba po že
ljah; 14.15 Polke in valčki s slov. 
ansambli; 14.40 Počitek ob glas
bi; 15.30 Z nami je...; 16.05 Nove 
plošče; 18.00 Počitniški vrtiljak; 
18.30 Glasba; 18.40 Domači pevci;
19.00 Godalni orkester tržaške 
GM; 20.00 Melodije; 21.00 Glasba 
v večeru; 21.40 Glasbeni sprint;
22.00 Zborovsko petje; 22.30 Veli
ki jazz; 23.00 Srebotnjakove sklad
be; 23.35 Današnji ritmi.
NACIONALNI PROGRAM
7.00. 8.00. 13.00. 20.00 Poročila:

7.10 Jutranja glasba; 8.30 Jutranje 
popevke; 9.15 Vi in jaz; 10.00 
Kronike in aktualnosti; 12.10 Plo
šča za poletje; 13.15 »Zadnjih 12 
pesem...*; 14.00 Program za popol
dne; 16.00 Spored za mladino;
16.20 Glasba za mlade; 18.20 Za
kaj in kako?; 18.55 Dvorak in 
Busoni; 19.30 Neapeljska pesem;
20.20 Puccinijeva opera: «La Bo- 
heme*; 22.20 «Andata e ritorno*.

II. PROGRAM
7.30, 8.30. 13.30, 14.30. 19.30 

Poročila; 7.40 Pojejo Pop Tops 
in Al Bano; 8.40 Orkestri; 9 50 
Radijska priredba: «11 Fiacre n. 
13»; 10.05 Plošča za poletje; 10.35 
Telefonski pogovori; 12.40 Alto 
gradimento; 13.50 Zakaj in kako?;
14.00 Plošča za poletje; 15.05 
Plošče; 16.00 Popoldanski spored;
18.00 Glasbeni hobby; 18.40 Long 
Playing; 19.00 Zabavni tečaj fran
coščine; 20.10 «Andata e ritorno*; 
20.50 Plošče; 22.40 Radijska pri
redba: La primadonna.

III. PROGRAM
10.00 Koncert za začetek; 11.15 

Sodobna ital. glasba; 11.45 Baro
čni koncert; 12.20 Operna glasba;
14.00 Smetana, Tarrega itd.; 14.30

Plošče resne glasbe; 15.30 Sim
fonični koncert; 17.20 Lahka glas
ba; 17.35 Jazz; 18.00 Strani iz 
albuma; 18.30 Pianist Trythali;
19.15 Koncert; 21.30 Glasbena od 
daja.

FILODIFUZIJA
8.00 Koncert za začetek; 9.40 

Sodobna ital. glasba; 10 00 Rah 
maninov. Sonata štev. 2; 10.20 
Veliki operni dueti; 11.00 Čajkov
ski in Schumann; 12.20 Haendlo 
va Sonata, opus 1; 12.30 Milhaud 
ob 80-letnici rojstva; 13.30 Kla
virske skladbe.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 9.00. 11.00, 14 00.

16.00. 20.30 Poročila; 9.05 Melo 
dije slov. avtorjev; 10.05 Pioni 
rji tekmujejo; 10.25 »Naša pesem*;
11.05 «Čuje se odmev korakov*; 
11.45 Turistični napotki; 12.00 Pre
nos proslave ob obletnici voj
ske; 14.30 «Po domače*; 15 05 Z 
našimi pevci v operni literaturi:
16.05 Pesmi boja in svobode; 16.35 
«Boj — temelj življenja* (reporta 
ža; 17.00 Domači godci in pevci;
18.05 Slov. popevke in melodije;
19.00 V spomin Miranu Jarcu in 
tovarišem; 19.30 Praznični inter- 
mezzo; 20.00 Lahko noč, otroci!;
20.15 Godala v ritmu; 21 00 Proda
jalna melodij; 21.30 M. Marinc: 
»Streli v votlini*; 22.30 Lahka 
glasba; 23.15 Za ples in razvedri
lo; 00.05 Iz jug. vojne lirike;
00.15 Pianista Cherkassky in Bren- 
del.

ITAL. TELEVIZIJA
13.10 Tour de France; 18.15 

Program za otroke, 19.15 Športni 
dnevnik in ital. kronike; 20.30 
Dnevnik; 21.00 Detektivka: «E 
cosi quel pomeriggio. .»; 22.00
Anketa »Tistega dne*; 23 00 Dnev
nik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 Boomerang:

22.15 C. Cassola: «E’ stata una 
bellissima partita*.

JUG. TELEVIZIJA
10.30 Prenos proslave iz Za 

dobrove; 17.00 Jahalno prvenstvo 
Jugoslavije; 18.40 Preveč je gro
znih umorov; 19.10 Kratek film;
19.15 Obzornik; 19.30 Vid Pe
čjak: Umba kumba in Lončarjeva 
hči; 19.45 Risanka; 19.50 Mozaik; 
19.55 Naša partizanska pesem;
20.20 Jugoslovanska, revolucija;
21.00 TV dnevnik; 22.00 3-2-1;
22.10 Kala - film; 23.25 Ob dne
vu borca; 23.55 Poročila.

KOPRSKA BARVNA TV
20.50 Francoščina, 18. lekcija;

21.15 Poročila; 21.30 »Ponarejeni Re
noir*, serijski film; 22.20 Dok. film 
»Aloha*.

fije. Že izbira romana Elleryja 
Queena, po katerem je posnet film, 
je značilna. Chabrol se namreč od
krito poslužuje proizvodov množič
ne kulture, odkriva njihov globlji 
pomen, jih uporablja za razvija
nje lastne osebnosti 

Njegovi filmi so zanimivi pred
vsem zato, ker se v njih srečata 
brezosebnost sedanje oblike umet
niške proizvodnje in osebnost av
torja: odtod povezava med hlad
nostjo strukture in resničnim doži
vetjem, ki se za njo skriva.

«La decade prodigieuse» privede 
do skrajnosti to lastnost Chabro
lovih del: natrpan je z metafo
rami, simboli, ki imajo vsi ma
terialni temelj, se odkrivajo v sa
mem vizualnem sprejemanju filma, 
podobno kot v delih Rogerja Cor- : 
mana («L’uomo dagli occhi a raggi 
X», «Lo tomba di Ligeia*. ril elan 
dei Bar/cer* itd. itd.). Ti simboli 
pa so postavljeni v občuteno zgod
bo. Racionalna hladnost in emo
cija se v Chabrolovem filmu po
vežeta.

Povežeta se, res, vendar proti
slovno, perspeklivično. Protagonist 
(Michel Piccoli) je v tem smislu 
projekcija režiserja, ali bolje in
telektualca: njegova izjava, da za
upa bolj razumu kot čustvom, je 
značilna (predvsem za Francijo, 
domovino strukturalizma), ta ra
zum je namreč podrejen mahina
ciji Orsona Wellesa (boga očeta, 
oblasti, obstoječega reda) in le na 
koncu se mu upre, ko odkrije hu
manistično dimenzijo sovraštva, a 
upor se uresniči, ko je vse že o- 
pravljeno; umetnost se znova od
krije za Minervino sovo, ki vzleti 
o mraku.

«La dčcade prodigieuse* je zelo 
fascinanten film, ki zahteva več
kratno gledanje. Je film. ki živi na 
podlagi filmske zgodovine. Upora- I 
ba igralcev je izrazita. Orson Wel- 
les je edini filmski igralec ki 
lahko poosebi zb^aa očeta»: Welles, 
režiser - igralec filmov «Citizen Ka
ne» (Quarto potere) in rimmortal 
Story». protagonist Readovega «The 
Third Mam. Le Anthong Perkins, 
protagonist Hitchcockovega <sPsy- 
cho»,. lahko interpretira lažnega 
sina. ki se uvira «bogu očetu*: a 
ta upor je sad volje očeta samega, 
ki e vsemogočen v ustvarjanju la
stne realnosti, a je ne zna kon
trolirati, kot ne zna ohraniti lju
bezni Marlene Jobert, oko ne z o- 
blastjo. Wellsova vsemogočnost in 
«večnost» temelji na samoodtujitvi. 
Edipov kompleks, ki ga vsiljuje 
sinu. je v resnici njegov (prizor 
z materjo — Tsilla Chelton). Zanfe 
mi va je tudi figura Ludovica (Gui- 
do Alberti), prispodoba nepriza
detega gledalca (večkrat nastopa 
v prvem ali v zadnjem planu in 
sledi igri ostalih oseb).

Film je francoska tragedija, ki 
slavi upor proti božanstvu kot pre
stavitev zemeljskega upora: ker je 
njena dimenzija vertikalna, je pa 
včasih horizontalno prikazovanje 
protislovij nepopolno.

«La decade prodigieuse* zahteva 
od gledalca precejšnjo abstrakcijo, 
ker se mu na prvi pogled prikaže 
kot hladno, ako ne umetelno zgra
jen film. Le polagoma se zave
damo njeaove kompleksnosti in na 
koncu si ga žel mo spet videti.

Važni Chabrolovi sodelavci so 
scenarist Paul Gegauff glasbenik 
Pierre Jansen (izvrstna skoraj a- 
vantgardna oprema) in direktor fo
tografije Jean Rabier (barve žal 
nismo mogli popolnoma ceniti, ker 
je. kot običajno temačno predva
janje v kinodvorani Fenice krat- 
komalo obupno).

SERGIJ GRMEK

Industrija 
pohištva 
v Jugoslaviji
Lesna industrija pohištva je do

živela v zadnjih letih v Jugosla
viji zelo velik razvoj in posame
zne večje tovarne so med najbolje 
opremljenimi v Evropi Skupno z 
industrijo pohištva se ie posebno 
v Sloveniji organiziralo tudi gospo
darstvo. ki daje razmeroma ce
neno surovino in istočasno skrbi za 
pogozdovanje posameznih površin. 
Les, ki ga v Sloveniji ni. dobiva
jo tovarne v glavnem iz drugih 
kra ev Jugoslavije, največ iz Bo
sne.

Hiter razmah industrije pohištva 
je bil odvisen delno od gradbenega 
razvoja in torej večjega povpraše
vanja na domačem trgu. deloma 
pa iz uveljavitve jugoslovanskega 
pohištva na tujih tržiščih. Med 
lanskim letom se je proizvodnja 
povečala za 12 odst., izvoz pa za 
8 odstotkov.

Tri največ a izvozna podjetja ^Slo
venijales*, «Jugodrvo» in «šipad» 
so svojo prodajno mrežo razširila 
na evropski in ameriški trg. v 
Zahodno Nemčijo. Francijo. Veliko 
Britanijo. Italijo in ZDA.

Prvenstveno ie na tuja tržišča 
prodrlo «Slovenijales», ki je že pred 
leti skrbno analiziralo tržišče za
hodne Evrope in ustanovilo trgov
ske družbe z mešano udeležbo v 
Miinchnu in Parizu, v ZDA pa 
celo stalno skladišče pohištva.

Tudi «Sipad» e ustanovil podru-. 
žnice v Frankfurtu. Milanu in 
Nevo Yorku.

Po zgledu omenjenih dveh izvo
znih podjetij, se je industrija po
hištva razvila tudi na Hrvaškem, 
kjer se je 8 večjih tovarn združilo 
in skupno začelo obdelovati doma
či in tuji trg. Ustanovljena je 
bila tudi mešana družba aFranco- 
slave*, ki v Franc.iji proda a ju
goslovansko pohištvo. Izvoz v Fran
cijo zavzema skoraj vso proizvod
njo. namenjeno tujini.

B. K.
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KOLESARSTVO «TOUR DE FRANCE*

Guimard na skupni lestvici 
pred Belgijcem Merckxom

Drugo etapo je osvojil Belgijec Van Linden
LE BAULE, 3. — Tudi druga etapa 

kolesarske dirke po Franciji se je 
končala s sprintom. V ospredju so 
bili vsi najboljši hitrostni kolesarji, 
zmagal pa je mladi Belgijec Van 
Linden, ki je pustil za seboj specia
liste kot so Godefroot, Van Rycke- 
8em in Italijan Marino Basso. Ta 
bi prav lahko zmagal, toda začel 
Je s predolgim sprintom, tako da 
Je bil v zadnjih metrih pred ciljem 
ze utrujen.

Današnja etapa je bila precej mir- 
na. Takoj v začetku je sicer ube
žala šesterica kolesarjev, ki so si 
nabrali 1’05” prednosti. V tem tre
nutku je bil nova rumena majica 
Houbrechts, toda skupina zasledoval- 
cev je ubežnike kmalu ujela. Nekaj
krat je poskušal potegniti tudi Špa
nec Ocana, toda njegovi nasprotniki 
so takoj reagirali, tako da je kmalu 
odnehal. Kolesarji so nato složno na
daljevali pot vse do cilja, kjer je
vsakdo začel iskati najboljši položaj 
za končni napad. Najhitrejši je bil 
Van Linden, Francoz Guimard pa je 
ohranil rumeno majico.

Vrstni red na cilju 2. etape Saint 
Brieuc — Le Baule (206,500 km); 

*• Rik Van Linden (Bel.) 5.09'23”
2. Walter Godefroot (Bel.) 5.09’28”
3. Ryckeghem (Bel.) 5.09'33’
4- Basso (It.) 5.09'38”
5- Delepine (Fr.) 5.09’43”
6- Guimard (Fr.)
7. Peffgen (Nem.)
®- Reybroeck (Bel.)
8- Karstens (Niz.)

10- Mortensen (Dan.)
Skupna lestvica po drugi etapi:

L Guimard (Fr.) 1U8’52"
2. Merckx (Bel.) 9” zaostanka
3. Van Linden (Bel.) 18”
4- Karstens (Niz.) 22”
3. Svverts (Bel.) in Zoetemelk (Niz.) 

24” zaostanka
7- Poulidor (Fr.) 25”
®- Ocana (šp.) 26"
9- Duydam (Bel.) 28”

I0’ Mortensen (Dan.) 30” 
u- Bellone (Fr.) 33”
!2. Hezard (Fr.) in Wright (VB)

34” zaostanka
14. Gimondi (It.) in Pingeon (Fr.) 

37” zaostanka

V prvi etapi »Toura* (v nedeljo) je 
zmagal domačin Cyrille Guimard. ki 
je prav v zadnjih metrih premagal 
na dirkališču Angleža Wrighta. Eddy 
Merclcx se je uvrstil na peto mesto, 
takoj pa je protestiral, češ da ga je 
Wright oškodoval, ker mu je presekal 
pot v končnem sprintu. Belgijec je 
tako izgubil rumeno majico, ki jo je 
osvojil v sobotni predetapi. Merckx 
je vozil na nevarni dirkaiiščni progi 
izredno hitro in je hotel na vsak 
način zmagati pred mladim franco
skim kolesarjem. Pri tem pa je tve
gal preveč in namesto na prvem, je 
skončal na petem mestu. Poleg tega 
pa je moral oddati še majico naj
boljšega.

Vrstni red na cilju prve etape: 
Angers — Sain Brieuc (232 km):

1. Guimard (Fr.) 6.00’31” s poprečno 
hitrostjo 39,226 km na uro

2. Wright
3. Karstens
4. Van Linden
5. Merckx
6. Basso
7. Nassens
8. Wolfsohl
9. Verbeeck

10. Vianen.

Jutrišnja tretja etapa bo razdeljena 
na dva dela. Zjutraj bodo kolesarji 
opravili pot od Pomicheta do kraja 
Saint Jean des Monts (153 km); po
poldne pa bo na sporedu dirka na 
kronometer (14 km) v mestu Merlin 
Plague.

WIMBLEDON, 3. — V četrtfina
lu mednarodnega teniškega turnir
ja v Wimbledonu je Avstralka 
Goolagong premagala v dveh setih 
Francozinjo Durr, Američanka Ca-
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28. KOLESARSKA DIRKA PO JUGOSLAVIJI»

PO TRETJI ETAPI 
VODI T. KUVALJA
Kuvalja je včeraj v sprintu premagal Sovjeta Lavruškina

saLs pa v treh setih svojo rojakinjo 
Gunter.

* * *

ST. LOUIS, 3. — V finalu med 
narodnega moškega teniškega tur
nirja v St. Louisu je Avstralec 
John Newcombe premagal Jugoslo
vana Nikolo Piliča s 6:3 in 6:3. S 
to zmago je Avstralec zaslužil 6 
milijonov lir.

KOŠARKA
MtlNCHEN, 3. — Na košarkar

skem turnirju olimpijskih iger v 
Munchnu bo Italija nastopala v 
isti skupini z Jugoslavijo in Sovjet
sko zvezo.

ATLETIKA

Seagren s palico 5,68 m
EUGENE, 3. — V četrtem dnevu 

olimpijskih izbirnih atletskih tek
movanj v ZDA je Bob Seagren po
stavil nov svetovni rekord v skoku 
s palico 5,63 m. S tem je za 3 cm 
popravil dosedanji svetovni rekord, 
katerega je postavil skupaj s Šve
dom Isakssonom. Na tem tekmo
vanju so tudi izenačili dva svetov
na rekorda. Eddie Hart in Ray 
Robinson sta pretekla 100 m v 9”9, 
Daive Wottle pa 800 m v 1’44”3.

MOTOCIKLIZEM

FRANCORCHAMPS, 3. - Itali
jan Giacomo Agostini je osvojil že 
enajstič naslov svetovnega motoci
klističnega prvaka (500 ccm). Vče
raj je zmagal v dirki za veliko na
grado Belgije pred Italijanom Pa- 
ganijem in pred Gouldom. To je 
Agostinijev sedmi naslov svetovne
ga prvaka v kategoriji do 500 com. 
Na drugo mesto se je uvrstil njegov 
klubski tovariš Pagani s 75 toč
kami, tretji pa je z 32 točkami 
Granath.

ATLETIKA V MEDDRŽAVNEM DVOBOJU V FIRENCAH

Italijani uspešnejši pri moških 
med ženskami pa ekipa Kube

Mennea še vedno najboljši - Fiasconaro v krizi

Drugi dan atletskega srečanja 
moških In ženskih reprezentanc Ita
lije in Kube ni prinesel posebno 
dobrih rezultatov. Predvsem je at
lete motil lažji dež, razlike v ka
kovosti pa so bile prevelike, da bi 
bili potrebni za zmaige vrhunski 
rezultati.

Seveda ni šlo brez izjeme. 20- 
letni Mennea je 200 metrov pre
tekel v odličnem času 20”5. Zma
go si je priboril v zadnjih 30-40 
metrih, potem ko je Kubanec Ra- 
mdrez izredno hitro startal in je 
imel po 80 metrih teka dva dobra 
metra naskoka. Sicer je Ramirez 
izrazit specialist za krajši tek in 
njegov start je res navdušil. Zma
ga Areseja na 800 metrov je bil 
povsem običajen dogodek, srečanje
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V MEDDRŽAVNEM ATLETSKEM SREČANJ II MLADINK V NOVI GORICI

Mlade «azzurre» brez moči 
proti domačim atletinjam

Jugoslovank« zmagale z 89:57 - Sprinterka Pavličič najboljša

ZVORNIK, 3. — V današnji tretji 
etapi 28. kolesarske dirke po Jugo- 
slaviji (Novi Sad — Zvornik, 150 
j™0 je zmagal član jugoslovanske 
° reprezentance Kuvalja, ki je na 
cilju v Zvomiku v sprintu prerna- 
8al Sovjeta Lavruškina. Odlično se 
Je uvrstil tudi član mlade ekipe 
crelih, medtem ko je Pocmja za- 
Se<l®l deveto mesto. Včerajšnja ru- 
toena majica Van Dongen je pri- 
?Pel na cilj z veliko zamudo (3’30”) 
'n je moral prepustiti prvo mesto 
današnjemu zmagovalcu.

Vrstni red na cilju 3. etape: 
L Kuvalja (Jug.)

Lavruškin (SZ)
Gelnik (SZ)
Talmann (švi.)
Trišin (SZ)
Frelih (Jug.)
Gazdič (Jug.)

Skupna lestvica po 3. etapi: 
Kuvalja 
Lavruškin 10”
Gelnik 20”
Talmann 30”
Frelih 
Gazdič

Včeraj sta bili na sporedu dve 
“tapi. V prvi etapi okrog Kalemeg- 
dana je zmagal Nizozemec Van 
“Cugen. V drugem delu dirke, od 
Beograda do Novega Sada, pa je 
Usedel prvo mesto član mladinske 
reprezentance Kahlina. Na skupni 
J&stvici je prvo mesto zasedel Van
Dongen.

ROKOMET
SARAJEVO, 3. — Jugoslavija je 

na mednarodnem rokometnem tur
nirju v Sarajevu premagala trikrat
nega svetovnega prvaka Romunijo 
z 22:19 in je s tem osvojila turnir.

KOŠARKA
ZAGRAJ, 3. — Na mednarodnem 

ženskem košarkarskem turnirju v 
Zagraju je zmagal italijanski ml« 
dinski prvak FARI pred Grosiston 
iz Nove Gorice, domačim Sagra 
dom in Šempetrom (N. Gorica).

Po pričakovanju se je srečanje 
mladinskih ženskih reprezentanc Ju
goslavije in Italije končalo z jasno 
zmagp domačink, ki so v 13 pano
gah prepustile Italijankam le tri 
zmage.

Med Jugoslovankami se je naj
bolj izkazala sprinterka Pavličič s 
prepričljivima zmagama na 100 m 
in posebno na 200 metrov. Ker gre 
za mladinke do 18. leta starosti 
lahko rečemo, da je Pavličičeva 
sprinterka evropskega razreda. Ze
lo dobra sta tudi rezultata Heko- 
vičeve v teku na 800 metrov in 
Sušnjarjeve na daljši progi, na 1500 
metrov.

Med Italijankami je bila najbolj
ša tekačica čez ovire Lungbi z no
vim mladinskim državnim rekordom 
14”5. Zmagali sta še Scaglia v me
tu diska in Ponsicchi v peterobo
ju. V tej disciplini je za Jugosla
vijo nastopila tudi domačinka Bon.

Zmagovalke:
100 m ovire: Lunghi (Italija) 14”5 
krogla: Vralnič (Jugosl.) 12,78 m 
višina: Horvat (Jugosl.) 1,60 m
800 m: Hakovič (Jugosl.) 2’lt”7 
kopje; Blagojevič (Jugosl.) 37,25 m 
100 m: Pavličič (Jugosl.) 11”8 
400 m: Vajatov (jugosl.) 56”9 
daljina: Krstič (Jugosl.) 5,76 m
1500 m: Sušnjar (Jugosl.) 4'39”5 
disk: Scaglia (Italija) 43,95 m
4x100 m: Jugoslavija 47"9
4x400 m: Jugoslavija 3’54”7
peteroboj: Ponsicchi (It.) 3.391 točk

Tekmovanja bi se morala udele
žiti prvotno tudi vrsta Bolgarije, 
zaradi drugih obveznosti pa so Bol
garke udeležbo odpovedale.

K. B.

BEZBOL
NICA, 3. — Španija je premaga 

la Italijo z 2:1 v finalu mednarod
nega bezbolskega tekmovanja za 
Latinski pokal, za ekipe «under 23».

OBVESTILA
Tajništvo ZSŠD v Italiji prosi 

vsa naša športna društva, da po
imensko prijavijo mlade odbojka
rice in odbojkarje za tečaj v Ro
vinju, najkasneje do 10. julija 
pri gdč. Norci Zavadlal v Ulici 
Geppa 9. Ob vpisu je treba po
ravnati tečajnino, ki znaša tudi 
letos 10.000 lir.

Vojko Križmančič, član nogometne 
enajsterice Zarje

Osemletni Jose 
je imel srečo

RECIFE, 3. — Osemletni Jose 
je imel res srečo, ko se je pričel 
v Braziliji nogometni turnir ob 
150-letnici neodvisnosti te države. 
Fantič obožuje poleg Peleja tudi 
portugalske nogometaše, posebno pa 
Eusebia. Ker ga je hotel na vsak 
način spoznati, je čakal svojega 
ljubljenca pred vrati hotela ali pred 
stadionom. Pred dnevi pa je zbral 
toliko poguma, da se je povzpel na

avtobus skupno s portugalskimi no
gometaši. ki so komai končali 
trening. Lačnega in raztrganega 
fanta ni nihče spodil z avtobusa. 
Prav nasprotno. Lahko je obsedel 
blizu svojega Eusebia, kateremu 
sledi sedaj povsod. Morda se je 
slavni portugalski nogometaš spo
mnil na svojo revno mladost v Mo
zambiku. Sedaj pa Eusebio, skupno 
s svojima tovarišema Dinizom in 
Abelom že premišljuje, kako bi 
posvojil svojega navdušenega obo
ževalca in ga odpeljal s seboj na 
Portugalsko. Iz njega bi hotel na
praviti dobrega nogometaša.

pa je zopet pokazalo, da Fiasco- 
naru letos ne gre tako, kot so v 
Italiji pričakovali. Za čas 46”2 se 
je moral potruditi, v štafeti pa je 
bil v zadnji predaji še počasnejši. 
Po vsem tem, kar se dogaja na 
ameriških izbirnih tekmah v Euge- 
nu, lahko sklepamo, da je Fiasco- 
naru pot do kolajn že zaprta.

Rezultata drugega dne:
200 m: 1. Mennea (Italija) 20”5, 2.

Ramirez (Kuba) 20”7 
800 m: 1. Arese (Italija) 1’48”5, 3.

Medina (Kuba) 1’49”9 
palica: 1. Palacios (Kuba) 4,60 m, 

3. Fraque!li O. 4,50 m 
troskok: 1. Velasquez (Kuba) 15,43 

m, 2. Buzzelli (Italija) 14,96 m 
400 m ovire: 1. Ballati (Italija) 

50"7, 3. Olivera (Kuba) 52”
3000 m zapreke: 1. Fava (Italija) 

8’44”6, 3. Oobo (Kuba) 8’51”6 
kladivp: 1. Vecehiato (Italija) 68,96 

m, 3. Garbey (Kuba) 58,18 m
10.000 m: 1. Cindolo in Ardizzone 

(Italija) 29’18”8, 3. Bordon (Ku
ba) 30’20”6 (nov kubanski rekord) 

4x400 m: 1. Italija 3’6”7, 2. Kuba 
3’7”7

Končno stanje: Italija 134, Kuba 76 
Med dekleti so bile Kubanke bolj 

homogene od svojih tovarišev in so 
prepričljivo premagale domačinke. 
Posebno dobrih rezultatov ni bilo. 
Najzanimivejši je bil tek na 800 
metrov. Paola Pigni je v zadnjih 
metrih prehitela Govonijevo, za nji
ma pa je Kubanka Trustee posta
vila nov državni rekord. Hitro šta
feto, ki se je v prvem dnevu kon
čala z odstopom ene in diskvali
fikacijo druge ekipe, so ponovili 
(izven konkurence).

Rezultati drugega dne: 
krogla: 1. Masocco (Italija) 14,13 

m, 3. Betancourt (Kuba) 13,14 m 
i800 m: 1. Pigni (Italija) 2’5”, 3. 

Trustee (Kuba) 2’5”8 
!00 m: 1. Chivais (Kuba) 23”8, 3. 
Molinari (Italija) 24”3 

4x100 m: 1. Kuba 44”6, 2. Italija 46” 
4x400 m: 1. Kuba 3’37”, 2. Italija 

3’38"4 (nov državni rekord) 
disk: 1, Romero (Kuba) 52,86 m,
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Na atletskem tekmovanju v Gorici

Tretje mesto za Bor 
na moštveni lestvici

Bor se je v nedeljo v Gorici na 
tekmovanju za pokal «Schnabl» uvr
stil na tretje mesto. Tekmovanje 
samo je bilo slabo obiskano (majh
na udeležba, znaki utrujenosti po 
prvem delu sezone, odsotnosti za
radi ihatur. Rezultati niso bili do
bri, razen nekaj izjem. Tržačan 
Mariion je 100 metrov pretekel v 
10”8, vendar s pomočjo močnega 
vetra. Tek so namreč izvedli naro
be, od cilja proti startu. Dober je 
bil tudi met kladiva. Plahtami, ki 
je tekmoval izven konkurence je 
dosegel 58,60 m, mladinec Pozzo 
(državni prvak) pa meter manj.

Borova odprava je merila skoraj 
izključno na ekipno uvrstitev in si 
je izbrala panoge, kjer je bila u- 
deležba skromnejša.

Cesar in Švab sta tako tekmova
la v skoku v višino in oba dosegla 
160 cm. Zanimivost je bil slog 
«fosbury» katerega je prvič in u- 
spešno uporabljal Švab, ki je le za 
malo zgrešil osebni rekord na 165 
cm. Cesar in Ruzzier sta metala 
kroglo. Deželni prvak v deseterobo
ju je bil četrti z zadovoljivim me
tom 12,16 m, Ruzzier pa je metal 
slabo. Z improvizirano ekipo so bo
rovci tekli tudi štafeto 4x100 me
trov. Startale so tri ekipe, eno so 
diskvalificirali in Bor je bil . . . dru
gi! Ta tek je bil odločilen za tret
je mesto v ekipni lestvici.

Pri vsej poprečnosti se je odli
koval Švab na 400 metrov. Zmagal 
je v predteku (55”3), v močnem 
finalu pa je prispel na cilj kot pe
ti, v izenačenem sezonskem rekor
du 52”6. Zmagal je Tržačan Tassi- 
ni s časom 50”9.

V ekipni lestvici je bil Bor tretji 
za CUS iz Trsta in Libertasom iz 
Vidma.

K. B.

Fischer ni prišel
REYKJAVIK, 3. - Amerikanec 

Bobby Fischer je izjavil, da ne bo 
nastopil proti Spasskemu v sreča
nju za naslov svetovnega šahov
skega prvaka, če ne bodo ugodili 
njegovim denarnim zahtevam. Fi
scher namreč sploh ni dopotoval v 
islandsko prestolnico in je prosil 
Mednarodno šahovsko zvezo za dvo
dnevno odložitev srečanja. MSZ je 
njegovi prošnji ugodila, temu pa 
se je uprla Sovjetska šahovska zve
za, ki je zahtevala diskvalifikacijo 
Fischerja. Sovjeti so Fischerja o- 
značili za »izsiljevalca*.

Njegovo ravnanje je vsekakor 
preseglo vse meje in je po vsem 
šahovskem svetu izzvalo upraviče
no ogorčenje.

Islandska šahovska zveza je v 
večernih urah sporočila, da ne bo 
ugodila Fischerjevim zahtevam po 
večji denarni nagradi za nastop v 
tem srečanju. Sovjetska šahovska 
zveza pa je poslala Mednarodni ša
hovski zvezi ultimat, v katerem 
pravi, da mora ta organizacija do 
jutri opoldne vso stvar s Fischer
jem urediti, sicer bo morala skup
no z ameriškim šahistom nositi vse 
posledice, ki bodo sledile njegovi 
samoglavosti.

AVTOMOBILIZEM

CLERMOND FERRAND, 3. - 
Jackie Stevvart je zmagal v šesti 
avtomobilski dirki veljavni za sve
tovno prvenstvo formule ena. Z re
kordnim časom 1.52’21” in popreč
no hitrostjo 163,453 km na uro je 
zmagal na dirki za «Veliko nagra
do Francije*. Na drugo mesto se 
je uvrstil Emerson Fittipaldi, ki 
je ohranil vodstvo na lestvici za 
svetovnega prvaka.

kolesarjev iz naše dežele" ifTTene- 
ta, ki so se morali boriti tudi 
proti močnemu vetru. Prav veter, 
ki je pihal na poti iz Nabrežine 
preko Križa in Gabrovca do Šem- 
polaja, je kriv, da se je Maver 
uvrstil razmeroma nizko na lest
vici. Lonjerski veteran nikakor ni 
mogel najti pravega ritma, nepre
stano je menjaval prestave, da bi 
lahko čim hitreje vozil. Pravo brzi- 
no je našel šele ob povratku iz 
Šempolaja na cilj v Nabrežini, ko 
je nadoknadil prej zamujeni čas 
in se uvrstil med deseterico naj
boljših. škoda, da ni uspel ponoviti 
uspeha izpred dveh tednov, ko je 
prav tako v dirki na kronometer 
dospel prvi na cilj.

Drugi kolesar Adrie, Bonano, pa 
se je uvrstil na dvanajsto mesto 
in je ponovno dokazal, da je iz 
tedna v teden boljši. Oba se z ve
liko vnemo pripravljata na dežel
no prvenstvo, ki bo 23. julija po 
kraških cestah.

Na nedeljski 25 km dolgi dirki 
na kronometer pa je zmagal Billato 
Lavinio iz Padove. Najboljši Tr
žačan pa je bi) Monteduro.

RADI

IGANJEUTEŽIm ________ _ ^________
CELJE, 3. — 32-letni Celjan Jože 

Urankar je postavil v dviganju u- 
teži nov jugoslovanski rekrod v lah
ko - težki kategoriji z rezultatom 
440 kg, kar je 10 kg več od dose
danjega rekorda. S tem si je tudi 
zagotovil mesto v jugoslovanski o- 
limpijski reprezentanci.

2. Grottini (Italija) 51,22 m 
daljina: 1. Garbey (Kuba) 6,20 m,

3. Bruni (Italija) 5,89 m 
Končno stanje: Kuba 74, Italija 61

Skupni končni izid je bil 195:150 
za Italijo.

HOKEJ NA LEDU

BUKAREŠTA, 3. — Na kongresu 
Mednarodne hokejske zveze v Ma- 
maii so sklenili, da bo svetovno 
hokejsko prvenstvo na ledu leta 
1974 za A skupino na Finskem, za 
B skupino v Jugoslaviji in za C 
skupino v Franciji ali na Finskem.

NOGOMET
RIO DE JANEIRO, 3. - Prihod

njo nedeljo se bo zaključil nogo
metni turnir za pokal neodvisnosti 
v Braziliji. Največja favorita za 
končno zmago sta po doslej pri
kazani igri Brazilija in Potrugal- 
ska. V zadnjih izločilnih srečanjih 
je prišlo tudi do nekaterih prese
nečenj. Na j večje je nedvomno zma
ga Argentine nad Sovjetsko zvezo 
(1:0), in pa izenačenje Urugvaja 
proti Portugalcem (1:1).

V drugi skupim pa bi edinole 
Češkoslovaška lahko resneje ogro
žala Brazilijo, predvsem zaradi 
boljše razlike v golih. V zadnji 
tekmi s Škotsko pa so Čehi neko
liko razočarali, saj so le izenačili 
0:0. V najvažnejši tekmi pa je Bra
zilija po izredno borbeni igri pre
magala Jugoslavijo s 3:0.

V tretjem polfinalnem kolu bodo 
odigrali naslednja srečanja: Por
tugalska — Sovjetska zveza, Argen
tina — Urugvaj, Brazilija — Škot
ska in Češkoslovaška — Jugosla
vija.

ATLETIKA
VARŠAVA, 3. — V Bydgosczu je 

Poljak Komar sunil kroglo 21 me
trov, kar je nov poljski rekord.

UnilllllllllllllllllMIIUIHIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIUUlUIIIIIIHIIIIIIIIIIIIIIIIIIIUIIIIIIIIIIIIllllllllllllllUniniIMMillll

NOGOMET TROFEJA DILENA

Nezaslužen poraz 
Brežanov v finalu

Sodnik je «plave» prikrajšal za gotovo zmago

KOLESARSTVO
V nedeljski dirki na Tržaškem

Maver (Adria) osmi
Na nedeljski kolesarski dirki za 

veterane v Nabrežini se je v hudi 
konkurenci kolesar lonjerske Adrie,
Nino Maver, uvrstil .šele naSiosiTt»l »redno; HHHTiH* 4 5 * * 8 * 10 11 12 13 * 1'* Pa SO poslali 
mesto. .Nastopila je čez štirideset] žogo naravnost'v vrata, pristran

ski sodnik pa jČ, kljub brežanskim

Ltbertas S. Marco — Breg 5:4
(1:1, 1:0)

BREG: Favento, Possega, Samec, 
Rodedla, Vatta, Race, Petaros, Mi- 
kuš, Gasperutti, Vižintin in Graho- 
nja.

STRELEC ZA BREG: Mikuš.
Proti vsem pričakovanjem je pri

padla zmaga Libertaisu. Brežani si
cer niso zaigrali tako kot proti Ta
boru, vendar so imeli skozi vso 
tekmo vajeti igre v svojih rokah. 
Nasprotniki, ki so bili za razred 
slabši od naših nogometašev, so 
skušali ustaviti Brežane z grobo 
in surovo igro. To jim je povsem 
uspelo, ker so imeli na svoji strani 
tudi sodnika. Slednji je razen te
ga, da je iz neznanega vzroka iz
ključil Raceta in razveljavil neopo
rečen Gasperuttijev gol, namenoma 
spregledal nekaj enajstmetrovk v 
korist Brežanov in je priznal nepra
vilno dosežen gol ekipe Libertasa 
San Marco. Libertas je povedel 
po 15. minutah. Sodnik je doso
dil prosti strel in je z dvignjeno 
roko pokazal, da bo streljanje po-

ugovorom, zadetek priznal* »Plavi* 
so v drugem polčasu izenačili z 
Mikuševim golom in ob koncu pol
časa podvojili z Gasperuttijem, 
vendar po mnenju sodnika žoga ni 
prekoračila bele črte. V podaljških 
tekme (po 15 minuta) je Favento 
krasno ubranil izredno priložnost 
za nasprotnike in zato je bilo po
trebno streljanje enajstmetrovk. Na

sprotniki so bili uspešnejši in so ta
ko odnesli trofejo. Brežane tolaži 
le zavest, da so moralni zmagoval
ci tega turnirja.

IST

TELOVADBA
HVAR, 3. — Telovadna ny>ška 

in ženska reprezentanca LR Kitaj
ske je na Hvaru premagala Jugo
slavijo s 470,15 : 463,50. Med po
samezniki je pri moških zmagal Ki
tajec Cai Huang Cung pred Jugo
slovanom Kersničem, med ženska
mi pa so vsa prva mesta osvojile 
Kitajke.

1. — 1. Mlssissippi
2. Sandrino

2. — 1. Castellaro
2. Ani pital

3. — 1. Badrenar
2. Vopano

4. — 1. Pompasc
2. Rempis

5. — 1. Tuareg
2. Oscar

6. — 1. Rivolta
2. Mallo

KVOTE
12 - 3.635.272 Ur 
11 — 176.469 lir
10 — 15.500 lir

X
1
1
2
2

X
X
2

X
1
2
1

MLADOSTNI DNEVNIK 
7 SIMONA RUTARJA

A mi smo rekli, da nas je 24 na našej strani in da smo 
Vsi enih misli. 65) Tedaj omolkne zagovarjavec in le še opomni, 
naJ se razprave ogibamo. 26. [novembra] pride vodja sam na- 

zato v šolo in nas zopet po stari navadi tolaži in nam o- 
ter obljubi, da nam za tisto uro sobo (ob potrebi zakur

jeno) prepustil, da nam ne bo treba v mrazu okoli hoditi in 
gubiti. Zlati pa povdarja naj bratovsko med seboj živimo 

se vsacega razpora skerbno ogibamo (tega se menda naj bolj 
bojijo nemški profesorji, ker potem bi bilo njih vlade konec?). 
-* Tolsto priporoča še enkrat razrednik Kosu, naj kolikor mo- 

mir dela v šoli.
19. Cesaričeu god, tedaj prosto.
27. Perva spoved in potem vsaki mesec ena. Veliko govorov 

j11 opominjevanj. — Tako je minil pervi mesec v semenišči. Bi- 
Jo mi je jak0 tiudo se temu življenju privaditi, še drugi, ki so 
bili že poprej v semenišči (toda vživali so popolno, če ne še 
Večo prostost pod pervim vodjem 1=Andrej Raspetl) neso bili 
2 niitako rečjo zadovoljni. Le hrana mi je po večem dopadla.

December.

1. čitanje ((domačih Statutov« vpričo knozoškofa. Nagovor 
Godničev 66) na-nj, kakoršnega bi se ne bil nadejal iz njegovih 
ust slišati.

Ob tem času pride dr. Lavrič prosit Marušiča, naj nas pusti 
k deklamatoriki. Vodja mu prijazno odgovori, da on nema ob
isti tega dovoliti, ampak konsistorij, 67) na katerega naj se 
blagovoli g. Lavrič obemiti. (Sicer je Marušičeva navada se z

nadškofom izgovarjati. Tako npr. N.ljegoval ekscel.lencal mi je 
prepovedal itd.)

4. Se pogovarja Hočevar s šafenhauerjem zastran nekega 
Ceginega? dopisa v «Oittadiinu» 68) v kteirem strašno goriške 
dijake (Slovence) napada. Kmalu bi ga bil Hočevar na to pri
pravil, da bi se dopis vradno preklical. Ali ker je tisti dopis 
šafenhauerja hvalil ni hotel tega storiti.

5. Blagoslovljenje štacjonov. 69) Bili smo 4 ure v cerkvi ln 
to kakor tudi kadenje mi je storilo jako slabo, tako, da po
poldne nisem mogel na sprehod. Zvečer sem se vlegefl in pervič
še le 8. XII. vstal. Pa moral sem krnelo zopet v posteljo, kjer
me je razun tega, da je bila postelja terda kot kamen, še dolg
čas mučil, ker nesem mogel nič brati. Sploh je bilo mnogo 
vzrokov moje bolezni, med drugim tudi to, da je bila vsa hiš« 
nova, je toraj jako po mokroti dišala. Ravno tako se ni bila 
še nikjer barva posušila.

8. Slišijo naši odgojenci že zopet lepo kopo zmirjanj na
sprehodu, med drugimi n. pr. «čala se regiment dl fisod«. 70) Tu
di praefekta so neki zmerjali, «flapp, flappa».71)

10. «Narod» prinese (nekoliko okrajšan) dopis iz Gorice, 
kot odgovor na Cegin? v Citt.ladinul Spisal ga je J.[osipi 
Ivančič, odposlal pa Glowacki. 72)

11. O poldne so morali vsi tisti k šafenhauerju, Id so ho
dili k deklamatoriki. Vodja se jim je prav hlinil in priilzeval, 
ter hvalil ukoželjnost učencev in obljuhoval kmalu novega uči
telja iz slovenščine, zadnjič pa naravnost prepovedal k dekla
matoriki hoditi, rekši, da on nema oblasti tega započetja dovo
liti. Gorje nam, godi se Lavriču, kakor Kocjančiču s petjem 
pred dvema leti pod Holzingerjem. Juvančič in Glowaoki sta 
krepko vgovarjela, zato ju je vodja tudi delj časa pri sebi 
obderžal.

12. Je Kloddč seminišče inspektiral.
13. Po večerji nenavadno ostra pridiga, ker je vodja zvedel, 

da se zunaj pritožujemo, da nemarno dovolj časa za učenje, 
da ne delamo druzega, nego molimo.

24. Zapusti Bizjak 73) semdinišče za vselej. Povod Je bil, ker

ga ni hotel vodja za božične praznike domu pustiti.
24.—27. Prav dolgčasmi in pusti prazniki, dasdravno je 

kan.tonlk] Castellani vpil «Freuet euch, ja so freuet euch«. 74) 
K stricu nesem hotel iifci zavolj tete, dasiravno me je povabil.

27. po noči se vname Ritter-jev malin v Stražicah75) in 
ves pogori vkljub izverstnim gasilnim pripravam. O polnoči smo 
zagledali ogenj. Videlo se je tako lepo, da bi bil lahko bral.

30. Dobim pismo od doma, ki pravi: «če Je zelo hudo noter 
pride eden dol in te preloži!« Sporočilo od moje bolezni (ki je 
trajala 14 dni dn me bila ob vso moč pripravila) jih je menda 
najbolj ganilo.

31. Gremo iz velike cerkve pervič čez Travnik, česar smo 
se naj bolj bali. Vendar ni bilo tako hudo, kakor smo mislili. —

Konec zame jako osodopolnega in spreminljiivega leta, ktero 
mi Je mnogo žalosti in potertosti, pa tudi veliko Skušenj pri
neslo. Mnogo sem prebil, mnogo pretrpel, marsiktero slišal in 
včasih tako otožen bil, da sem menil, da ni več pomoči zame, 
a vendar je vse prešlo.

Leto 1870 

Janiuarij

1. Spomin za eno leto nazaj mi je labudil grenke občutke. 
Cel svet si danes vošči, le meni nobeden in jaz nobenemu. Pri 
zajutreku vošči Godnik L = Godniči vodji in vplete v voščilo tudi 
nekaj Siličevih 76) verzov, kar je Italijane bodlo. Rudež77) 
vošči prefektu kar ga je zelo veselilo, ker je rekel, da je 
on v saminišču ničla. Ob 10. moramo v verstd čez Trav
nik v veliko cerkev. — Vodja reče, da sicer ni slabo če 
se ((Sl.[ovens4dl Narod« bere, a da je bolje, če se to opu
sti. —

Ob tem času dovoli visdko šolsko svetovalstvo, na ktero se 
je bil g. Dr. Lavrič obemil, da sme deklamatoriko predavati in 
sicer (ne kakor do zdaj v čitalnici) ampak v eni šolski sobi, 
ktero naj vodja odloči. In

Pred kratkim smo že poročali o uspelem kolesarskem tekmovanju, ki so 
ga prizadevni športni organizatorji v štandrežu priredili za svoje najmlaj
še tekmovalce. Danes priobčujemo sliko z nagrajevanja, na katerem so 
najboljši mladi kolesarji dobili, poleg drugega, v dar tudi nogometne žoge

6. je pervič Lavrič predaval v tretji šoli v pričo Safenhauer-
ja, ki je tudi pozneje večkrat to predavanje poslušat hodil. 78)

65) Vseh dijakov v razredu je bilo 26, verjetno pa s Slovenci tujca 
Saamen m Tamoczy nista sodelovala.
iozef p0*’1? Komna, tedaj je obiskoval 8. razred gimnazije.

bi) Konzistorij je bilo nadškofovo duhovno svetovalstvo, ki so ga se- 
javljale najvidnejše cerkvene osebnosti v nadškofiji

68) Tržaški list «11 Cittadino» (27. 11. 1869. štev. 282) je objavil ne- 
podpnsani dopis iz Gorice, ki se spotika ob slovenskih političnih 
ambicijah (interpelacija za »zedinjeno Slovenijo* v goriškem de
želnem zboru) in omenja nemir pri gimnazijski mladini, ki da je 
zahtevala, d!a se razdelitev učnih ur uredi «na način, ki bi odgo
varjal njihovim nezdravim kapricam*. Zadevo pa je uredi] ener
gični poseg ravnatelja.

69) Postaje križevega pota.
70) (Ital. dlalektalno) = «glej regiment fižolov*.
71) Prefekt malega semenišča je bil Ivan (Giovanni) Flapp (rojen 

1845, ordmiran 1868). V furlanskem jeziku fianp- ohlapen, medel 
upadel, mlahav itd.

72) Dopis opisuje dogodek, češ da je profesor italijanščine izjavil 
da zaradi 4 «spezzettov» ne bo menjal svojih ur. Slovenci so to 
hoteli, ker je njih dvajset po številu čakalo eno šolsko uro na 
8 Italijanov, da so končali njim namenjeni pouk Dijaki so bili 
napadeni v «Cittadinu». Ali se bodo slovenski profesorii potego
vali za slovenske dijake? (Slovenski narod, 9. 12. 1869, štev 144).

73) Osmošolec Ivan Bizjak iz Gorice.
74) (Nem.)= »Veselite se. da tako se veselite!* Prazniki o katerih 

piše dnevnik so božični.
75) O tem požaru, ko je zgorel «amerikanski mlin v Stračicah* je pi

sala obširno «Domovina» (31. 12. 1869. str. 218).
76) V slovenski literarni zgodovini nastopata dva Biica, oba pesnika- 

Franc (1786-1824) in Janez (1839-1906). Verjetno gre za pesem 
zadnjega.

77) Osmošolec Anton Rudež iz Kobjeglave. Rudež (1847-1907) je bdi po 
letu 1876 učitelj v goriški gluhonemnici in izdal v Gorid stro
kovno knjigo o gluhonemih (1894).

78) V gimnazijskih izvestjih se navaja, da je imel »nebenlehrer* dr 
Lavrič «deklamatori6na predavanja za Slovence*.

(Nadaljevanje sledi)



Uredništvo TRST Ul. Montecchi 6/11 PP 559 Telefon 793 808 794 638
Podružnica GORICA Ul. 24 Maggio 1/1 Telefon 833 82
Uprava TRST Ul. Montecchi 6/II Telefon 795 823
Oglasni oddelek TRST Ul. Montecchi 6/III Telefon 761 470
Naročnina
Mesečno 1 100 lir — vnaprej: polletna 6.100 lir, celoletna 11.000 lir. Letna 
naročnina za inozemstvo 17.000 lir. V SFRJ posa
mezna številka 1.— dinar, mesečna 14.— din, letna 140.— din. 
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska. Trst 11-5374

PRIMORSKI DNEVNIK
Stran 6 4. julija 1972

Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 501-3-270/1 
»ADlT. • DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 22 207

Oglasi Za vsak nirn v višini enega stolpca: trgovski 200, finančno •
upravni 300, legalni 400, osmrtnice In sožalje 200 lir. «Mali oglasi« 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pri 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P.I.
Glavni urednik Stanislav Renko
Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTT - Trst

NA ZAHTEVO KAIRSKEGA DNEVNIKA AL AHRAMfl

Palestinci v vojaški 
in politični ilegali

Čez 14 dni bodo proglasili enotnost palestinskih gverilcev 
Razburjenje v Londonu zaradi anonimnega grozilnega pisma

KAIRO, 3. — Dnevnik Al Ahram 
poziva danes palestinsko osvobo
dilno gibanje, naj gre v ilegalo 
in vojaško ter politično deluje iz 
arabskih ozemelj, ki so pod za
sedbo Izraela. Isti dnevnik izraža 
tudi nezadovoljstvo nad dejstvom, 
da je Severni Jemen navezal di
plomatske odnose z ZDA in da 
tudi Sudan proučuje to možnost. 
Res je, pravi Al Ahram, da lahko 
vsaka arabska država skrbi za 
svoje koristi, vendar ne sme nikoli 
oškodovati celotne arabske domo 
vine.

Tudi Al Gomhouria z obžalova
njem jemlje na znanje to novico 
in med drugim ugotavlja, da so 
se ameriške investicije v arabskih 
deželah povečale, povečala pa se 
je tudi kulturna in informativna 
infiltracija ZDA. Vzrok temu je, 
po mnenju kairskega lista, po
manjkanje enotne arabske strate
gije. Nihče torej ne more obsojati 
Jemena ali Sudana, ker utrjujeta 
vezi z Ameriko, saj je to poveza
no s splošnim položajem in s po
manjkanjem osnovne politike, po 
kateri bi se morale ravnati vse 
arabske države.

Danes pa je iz Kaira odpotovala 
parlamentarna delegacija, ki bo 
obiskala najprej Beograd, nato pa 
še 14 drugih držav, med katerimi 
tudi Italijo. Namen delegacije, ki 
jo vodi predsednik skupščine Ha- 
fez Badawi, je, da obrazloži arab
ski pogled na krizo na Bližnjem 
vzhodu.

BEJRUT, 3. — Čez 15 dni bodo 
proglasili vojaško enotnost vseh 
palestinskih organizacij To bo 
glavna točka seje tajništva odbo
ra, ki mora izdelati predloge vr
hovnega palestinskega sveta, ki 
je zasedal v Kairu aprila letos. 
Takrat so tudi določili, da mora 
do združitve priti najkasneje v 
treh tednih. Medtem so že zdru
žili vsa informacijska sredstva in 
je tako edini uradni glasnik Pa
lestincev agencija Wafa, posamez 
ne organizacije pa ne izdajajo 
več svojih poročil. Le Ljudska 
fronta za osvoboditev Palestine, 
katero vodi Ahmed Ghobril, ne 
sodeluje pri pogajanjih.

LONDON, 3. — Mednarodna zve
za za letalske prevoze IATA je 
sporočila, da je prejela sporočilo,

v katerem so navedeni štirje po
goji, s katerimi bi se mojal glav
ni tajnik OZN Waldheim strinjati, 
izraelske oblasti pa bi jih morale 
sprejeti. V nasprotnem primeru 
se bo razvila prava vojna proti 
izraelskim letalom, pa tudi proti 
letališčem, kjer letala družbe 
ELAL pristajajo. Pogoji so slede
či: osvoboditev Koza Okumota,
preživelega Japonca, ki je na Tel 
Avivskem letališču z dvema tova
rišema ubil 26 oseb in ranil 78, 
vrnitev denarja, ki ga je japonska 
vlada izročila Izraelski kot po
moč svojcem žrtev, plačilo štirih 
milijonov dolarjev, ki naj bi jih 
OZN porabila za pomoč nerazvitim 
deželam in umaknitev vojakov iz 
zasedenih ozemelj.

IATA je mnenja, da se to ob
vestilo ne sme podcenjevati in je 
opozorila vse letalske družbe, naj 
pazijo predvsem na letala, ki pri
hajajo iz Izraela, ali so tja na
menjena. Izraelski minister za pre
voze Peres pa je dejal, da se 
Izrael ne bo pustil ustrahovati, 
»kajti kdor nasede anonimnim 
grožnjam, daje le povod za druge 
grožnje, ki lahko popolnoma omrt
vijo mednarodni letalski promet*.

TEL AVIV, 3. - Vladi Golde 
Meirove grozi kriza. Koalicijska 
vlada je v nevarnosti zaradi dveh 
zakonskih osnutkov, ki jih je pred
ložil le del koalicije, kar je v 
nasprotju z vladnim sporazumom. 
Vendar pa je krajevni tisk mne
nja, da bi bila vladna kriza ne
umestna, saj sta zakonska osnut
ka (prvi o uvedbi civilne poroke, 
drugi pa o pravilni definiciji Juda) 
le postranske važnosti.

O tem je govorila tudi predsed 
niča Golda Meir, ki je po povratku 
z Dunaja, kjer je sodelovala na 
kongresu socialistične internaciona
le, dejala, da nekaj časa ne na
merava potovati v tujino, ker se 
je poslabšalo stanje vladne koali
cije, kateri predseduje.

V Tel Avivu so tudi regativno 
ocenili sporazum med libanonsko 
vlado in Palestinci, saj 1» ta, po 
izraelskem mnenju, ne rešil vpra
šanja na izraesko-libanonski meji. 
Popoldnevnik Maariv piš«*, da bodo 
Palestinci odprli 'fronto na južnem 
delu Golanske planote. To pa bi 
le še zaostrilo položaj.

Irska policija in vojska z naperjenimi bajoneti odvračata demonstrante, ki protestirajo pred taboriščem, v katerem
so zaprti irski rodoljubi

V NEDELJO POD OSTROŽNIM BRDOM

Postavili so spomenik upornim Brkinom 
ki so zanetili vstajo primorskega ljudstva

Pred 30 leti so fašisti po drzni akciji pri Ambrožičevi 
opekarni požgali des<et hiš in ustrelili dva vaščana

V nedeljo, 2. julija popoldne, se 
je pri nekdanji Ambrožičevi ope
karni pod Ostrožnim brdom v reški 
dolini zbralo več kot tisoč petsto 
ljudi iz vse Primorske. Samo uni
formiranih mladincev odredoy in 
brigad teritorialne zaščite obalnega 
področja in občin Sežane. Ilirske 
Bistrice in Postojne, je bilo pri
bližno 400. Na slavnostnem zboro
vanju ob Dnevu borcev so v znak 
zgodovinskemu obeležju ene prvih 
drznih oboroženih akcij proti va
ruhom fašističnega nasilja, posta
vili spomenik skupini upornih Brkin- 
eev, ki so zanetili plamen vstaje 
Primorskega ljudstva. V tej akciji, 
pred več kot tridesetimi leti. 4. 
aprila 1942. so prvoborci, narodni 
heroj Karlo Maslo — Drago, nje

gov brat Franc. Ivan Brozina — 
Slovan in Anton Primc izvedli obo
rožen napad na večjo patruljo ka- 
rabinerjev. Dva fašistična varuha 
sta bila tedaj ubita. S tem so se 
začele sovražnikove represalije po- 
vseh Brkinih. Najprej so požgali 
Maslovo domačijo na Ostrožnem 
brdu, dva dni pozneje pa še šest 
hiš v vasi in tri v sosednem, Su
horju. Istočasno so fašisti ustre
lili tudi dva nedolžna vaščana. An
tona Trebča in Leopolda Kreblja. 
Maslovi partizanski četi pa seveda 
niso mogli do živega, čeprav so na 
njegovo glavo razpisali 50 tisoč 
lir nagrade. S podporo ljudstva, 
kljub nasilju in ustrahovanju ter 
sovražnikovim zločinom, je tako po
stala Maslova četa legendarnega

ANGLEŠKA VOJSKA POD NAVZKRIŽNIM OGNJEM

Sedem mrtvih v Ulstru 
zaradi odpora protestantov

Žrtve so bile v glavnem posledica obračunavanja med nasprotnima 
skupinama . Nevarnost spopada med katoličani in protestanti

BELFAST, 3. — V zadnjih dneh 
je bilo v Ulstru ubitih sedem lju
di. V neki mestni ulici so davi 
našli truplo nekega mladeniča, ki 
je bil ubit v neznanih okoliščinah. 
Z njim se je število mrtvih v Ul
stru, odkar je začela razsajati dr
žavljanska vojna, povzpelo na 400.

Vse to se dogaja v trenutku, ko 
skupina «Provisionals» irske osvo
bodilne vojske — IRA stvarno do
kazuje, da hoče spoštovati pre
mirje, ki ga je sklenila s predstav
niki angleške vlade. V tem trenut
ku je prav protestantska ločina in 
njej na čelu najbolj skrajna poli
tična in vojaška organizacija »Ul
ster Defence Army», ki napada ter 
povzroča največje nemire.

Sicer je bilo treba pričakovati 
reakcijo protestantskih krogov skraj-
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TRŽAŠKI DNEVNIK
S SEJE OBČINSKEGA SVETA V NABREŽINI

Zaskrbljenost zaradi vesti 
o spremembah v papirnici

Svetovalec Caharija o kulturni dvorani 
in postavitvi spomenika Igu Grudnu

Na snočnji seji občinskega sve
ta v Nabrežini so bile na dnev
nem redu v glavnem vprašanja 
občinskih svetovalcev. Prvo vpra
šanje je postavil vodja demokri- 
stjanske skupine Parentin, ki je o- 
pozoril na vesti o morebitnih spre
membah lastništva štivanske papir
nice. Po teh vesteh naj bi večino 
delnic odkupil neki veleindustria- 
lec, ki ima kapital investiran po 
vsej Italiji, zlasti pa na Sardiniji. 
Če bi štivanska papirnica prišla 
v njegove roke, bi skoraj gotovo 
prenesli drugam vodstvo papirnice, 
zaradi česar ne bi bilo tu več služ
be za dober del uradništva in vo
dilnega osebja, lahko pa bi prišlo 
tudi do hujših posledic za delavce. 
Svetovalec Albin Škerk (KPI) je 
pripomnil, da se popolnoma strinja 
s Parentinovimi ugotovitvami glede 
resnosti problema, ki ni nastal za
radi pomanjkanja naročil ali nepri
mernih naprav. Poleg tega je ome
nil še zelo pereče vprašanje lad
jedelnice Sv. Marka, ki je brez 
naročil. Zato je predlagal, naj bi 
občinski svet razpravljal o obeh 
problemih, da bi potem občinska 
uprava nastopila na pristojnih me
stih. Župana je tudi vprašal, kdaj 
bo občinska uprava uredila vpra
šanje stopnišča k obali v Sesljanu. 
Glede vprašanja papirnice je žu
pan zagotovil, da se bo občinska 
uprava zavzela na vseh pristojnih 
mestih, podrobneje pa bodo raz
pravljali o papirnici in ladjedelnici 
Sv. Marka na prihodnji seji občin
skega sveta. Ko je odgovoril na 
vprašanje o stopnišču k morju, je 
župan obvestil občinski svet, da je 
podjetje Zini iz Trsta odkupilo ve
lik zemljiški kompleks in zgradbe 
v Sesljanskem zalivu, kjer bo med 
drugim zgradilo velik hotel I. ka 
tegorije.

Svetovalec Caharija (KPI) je 
vprašal župana, kdaj bo občinska 
uprava začela misliti na gradnjo 
kulturne dvorane v Nabrežini in 
na postavitev spomenika Igu Grud
nu. Župan je odgovoril, da je grad 
nja kulturne dvorane v programu 
sedanje občinske uprave in da bo 
ugodno rešeno tudi vprašanje po
stavitve kipa Igu Grudnu.

Župan je tudi sporočil, da usta
nova INAM namerava prodati svo 
jo stavbo v Nabrežini. Svetovalec 
Colja (PSI) je izrazil svoje zado
voljstvo, da bo omenjena stavba 
pr«šla vsaj v roke občine, če že

ne v roke delavcev, katerim je 
bila krivično odvzeta. Svetovalec 
Colja je tudi opozoril občinsko u- 
pravo, da je cesta od sed?>a turi
stične ustanove v Sesljanu do mor
ja večkrat brez razsvetljave. (Žar
nice razbijajo pobalini). Svetovalec 
Markovič (KPI) je pozval občinsko 
upravo, naj poskrbi, da ne bodo 
vso obalo zasedla zasebna podjet
ja in razne ustanove. Svetovalec 
Zanevra (PSDI) je omenil nekatere 
pomanjkljivosti in potrebe, ki so 
bolj občutene v Sesljanu v turistič
ni sezoni, glede štivanske papirni
ce pa je dejal, da so v ozadju 
špekulacije in da bo nastala ne
varnost odpustov, če bi prišla last 
v druge roke.

Prihodnja seja občinskega sveta 
bo v ponedeljek ob 19. uri.

PARTIZANSKI TABOR
(Nadal evanje z 2. strani)

TEDEN DNI PO NESREČI

Mladi gasilec 
podlegel poškodbam

prikazal sedanji politični položaj v 
državi in njegovo usmerjanje v des
no, je še enkrat pozval k enotno
sti vse slovenske in italijanske pro- 
tifašiste in demokrate in k budno
sti zlasti mladino.

Po govorih sta ponovno zaigrali 
godbi s Proseka in iz Trebč, nato 
pa je pevski zbor PD «Igo Gruden* 
iz Nabrežine pod vodstvom prof.
Radoviča zapel »Pesem 14. divizije*, 
puntarsko »Le vkup, le vkup uboga 
gmajna* in «Hej brigade* ter požel 
navdušeno ploskanje številnega ob
činstva. Sledil je še nastop najmlaj
ših openskih kotalkarjev, ki so pri
kazali šaljiv in simpatičen prizor 
iz življenja na «Ponterošu», v kate
rem so nastopili pometači, branjev
ke, mornarji, »bambola* in drugi.
Za svoj nastop so bili deležni nav
dušenega odobravanja.

Slavje se je potem ob godbi in 
plesu ter ob omizjih zavleklo dolgo 
v noč. Med udeleženci tabora smo 
videli tudi slovenskega poslanca Al
bina Škerka, senatorje Šemo, pod
predsednika deželnega sveta Arnal- 
da Pittonija in člana pokrajinskega 
vodstva ANP1 Branka Pahorja ju
goslovanskega generalnega konzula 
v Trstu Borisa Trampuža in kon
zula SFRJ Draga Žvaba, pa seveda 
oredsednika zveze partizanov na 
Opčinah in bivšega komandanta Ko- ! Rossi in Butto^.oni in ji povsem ne- 
scvelove brigade, Andreja Renerja opazno odnesli 12 kokoši. Skupno 
in druge. ^vrednost plena cenijo na 35.000 lir.

Claudio Hrovatin

Po tednu dni je podlegel poškod
bam, ki jih je utrpel prejšnjo ne
deljo na trbiški cesti, 38-letni pod- 
brigadir tržaških gasilcev Claudio 
Hrovatin iz Ul. Carpineto št. 14 v 
Skednju. Ko se ugasne življenje 
mladega človeka zaradi prometne 
nesreče, je vedno velika tragedi
ja, tokrat pa .ie tragedija še večja: 
Hrovatinu je se je po dolgih letih 
zakona končno rodil otrok, kate
rega se je nadvse veselil in ki je 
imel včeraj komaj 20. dni živ
ljenja.

Nesreča se ie Hrovatinu pripeti
la na trbiški cesti, ko je prehite
val ustavljen avtomobil. Za hip se 
je obrnil, a tedaj je zaneslo njegov 
avto simca 1000 v eno redkih dre
ves, ki so ob tistem delu ceste. 
V bolnišnici so mu ugotovili hud 
možganski pretres, rane po obra
zu, zlom levega ramena in številnih 
reber. Zdravniki v oddelku za oživ
ljanje so mu skušali rešiti življe
nje do včeraj popoldne, ko je nesreč
nik ob 14.40 podlegel hudim poškod
bam.

nežev že konec prejšnjega tedna, 
ko so njihovi glasniki napovedali 
gradnjo barikad in «no go Areas* 
v protestantskih predelih.

V tem trenutku so dejansko le 
protestantski krogi, ki povzročajo 
napetost. Katoliške četrti so začele 
svohodneje dihati konec prejšnje
ga tedna, ko so gverilci, sporazum
no z angleško oblastjo odstranili 
nekaj barikad.

Prav zaradi nastopa protestant
skih gverilcev v uniformah in s 
krinkami na obrazu je prišlo do 
streljanja s katoličani in še pose
bej z enotami angleške vojske, ki 
so se znašle v navzkrižnem ognju. 
Na srečo ni bil nihče ranien, če 
izvzamemo dva gverilca IRA, ki 
sta bila ranjena od strelov angle
ških vojakov.

Angleške oblasti trdijo, da so gve
rilci oraganizacije IRA izstrelili v 
Belfastu vsaj 250 nabojev.

Večina zadnjih žrtev v Ulstru pa 
je preminula zaradi posameznih te
rorističnih akcij. Sem je treba pri
šteti tudi primer Augusta (Gusty) 
Spencerja, ki je bil svoj čais eden 
od najpomembnejših članov prote
stantske skupnosti v Belfastu. «Gu- 
sty* je pred leti ubil nekega kato
liškega natakarja ter je bil zato 
obsojen na dosmrtno ječo. V teh 
dneh se je poročila njegova hčer
ka in oblasti so mu dovolile, da 
se udeleži poročne slovesnosti. Ko 
se je vračal z javnim avtomobi
lom v zapor, so ga ugrabili ne
znanci. Kaj se je zgodilo z njim, 
se še ne ve.

Današnje stanje v Ulstru je na 
splošno mimo. člani protestantske 
organizacije UDA so sicer odstra
nili barikade v raznih krajih me
sta, toda še vedno obstajajo tako 
imenovane «no go Areas* na neka
terih protestantskih področjih. Gre 
za področja pri Shankhill Roadu, 
Park Roadu in Crumlin Roadu. Tu 
so protestanti zgradili železobetonske 
barikade. Prav pred temi barika
dami so postojanke bojevnikov or
ganizacije IRA ter je zato pričako
vati, da bo prej ali slej prišlo do 
spopada med obema skupinama, če 
se ne bo angleški vojski in še po
sebej politični oblasti posrečilo pre
pričati protestante, naj uporablja
jo pri svojem boju zmernejše me
tode.

«Običajni» neznanci 
ukradli 12 kokoši

Pri tatvini pride v poštev vsaka 
vrsta blaga, skoraj klasični pa so 
tatovi kokoši: pravijo da je to na
vadno tudi prva, krstna tatvina za 
večino tistih, ki raje segajo po tu
jem, kot bi se preživljali s po
štenim delom.

»Srečno* je uspela tatvina, ki so 
jo izvedli v kokošnjaku Marije Vi- 
sintin por. Crevatin z Jeričljevega 
trga 2. Neznanci si vlomili v njen 
kokošnjak na križišču Ulic Cesare

ENEL ima težave z dobavo 
električnega toka

RIM. 3. — Državna ustanova za 
električno energijo ENEL je novem
bra lani prosila nekatere uporab
nike električnega toka iz srednje 
in južne Italije, naj zmanjšajo upo- 
|rabo v urah. ko je ta največja, 
ker ne more dovajati zadostne ko
ličine energije. Vzrok za to ie pre
majhno število elektrarn, saj bi 
morale že obratovati termoelek
trarne v Anconi, Salernu in Kala
briji, katerih pa zaradi birokrat
skih zapletljajev še niso začeli gra
diti. Možno je torej, da bo zaradi 
vedno večje porabe ENEL v pri
hodnjih letih prekinjal dobavo za 
dalj časa.

Prijava sodišču 
zaradi incidentov 
na Ouarticciolu

RIM, 3. — Incidentom, ki so se 
pripetili na Quarticciolu 28. juni
ja letos, ko je policija aretirala 
dva mladeniča, bo sledil sodni po
stopek. Davi je namreč tajnik kra
jevne sekcije KPI Sergio Galeotti 
odšel v spremstvu svojega odvet
nika na državno pravdništvo, kjer 
je vložil prijavo.

Po aretaciii obeh mladeničev se 
ie pred komisariatom javne varno
sti zbralo kakih deset, ljudi, kate

rim je baje agent z naperjenim sa
mokresom zagrozil da iih ubije. Le 
posredovanju nekega drugega poli
caja se je zahvaliti, da dogodek ni 
imel hujših posledic Kmalu nato 
pa se je pojavila skupina policistov 
s ščiti in čeladami ki so najprej 
odstranili ljudi zbrane pred komi
sariatom. nato pa napadli sedež 
KPI s solzilnimi bombami in po
vzročili precej škode. Komisar, ki 
je vodil napad, je imel opasano 
trobojnico. Galeotti je v svoji pri
javi zahteval, da sodna oblast od
krije krivce teh dejanj in uvede 
proti njim kazenski postopek.

SZ-ZDA: znanstveno 
in tehnološko .sodelovanje

MOSKVA. 3. — Danes so se za
čeli razgovori med ZDA in SZ o 
znanstvenem in tehnološkem sodelo
vanju. Ameriško delegacijo vodi 
Nixonov svetovalec Edward David. 
Delegaciji bosta preučevali prak
tično izvajanje tozadevnega spora
zuma, ki sta ga vladi spreieli med 
letošnjim Nixonovim obiskom v Mo
skvi

David se je danes sestal s pred
sednikom državnega sovjetskega za
voda za znanost in tehnologijo Ki- 
rilinom, kateremu je izročil sovjet
sko zastavo, ki so jo ameriški ko
zmonavti z ladje Apollo 16 ponesli 
na luno. «Ta zastava*, je dejal Da
vid. «je simboličnega pomena glede 
na rezultate, ki jih želimo doseči.* 
Ameriška delegacija bo ostala v 
Moskvi šest dni.

PO NEUSPELEM PODVIGU

Samotar Chichester 
pristal v Plymouthu

Na prekooceanski regati še vedno vodi Francoz Terlain

PLYMOUTH, 3. — Sir Francis 
Chichester je davi pristal s svojo 
ladjo Gipsy Moth V. ob pomolu 
tukajšnjega pristanišča. Njegovo 
ladjo je slučajno opazil pešec, ki 
se je tam sprehajal. Sedemdeset
letni samotar je namreč izkoristil 
temo. da se je vrnil domov.

Domačini so Chichestru priprav
ljali slavnosten sprejem, saj je bil 
to verjetno njegov zadnji podvig. 
Večstoglava množica, ki bi ga mo
rala pričakati opoldne, je bila ta
ko razočarana. Razočaranje pa se 
je še povečalo, ko se Chichester 
ni hotel prikazati iz ladje, ampak 
je raje spal dalje. Ko se je v 
popoldanskih urah prebudil, pa so 
ga spremili na pregled v bolnišni
co. Zadnji dan so jadralca sprem
ljali trije mornarji francoske meteo
rološke ladje France II. in sin 
Giles.

Tako se je zaključila tudi ta pu
stolovščina. ki je vznemirila an- 
aleškp prebivalstvo, saj je tam Chi
chester zelo priljubljen. S tem. da 
se ie jadralec izognil vsem častem 
in ni dal časnikarjem nobene izja-T 
ve. se je svojim someščanom še 
bolj priljubil.

Igre br«z meja 
v Passarianu

V sredo bo v vili Manin v Passa
rianu pri Vidmu mednarodna turi- 
stično-športna prireditev Igre brez 
meja. Na prireditvi, katero že vrsto 
let prirejajo televizijske ustanove 
sedmih evropskih držav, bodo so

delovala naslednja mesta: Zottegem 
(Belgija). Sarnen (Švica). Ober- 
ursel (Nemčija), Moelan sur Mer 
(Francija. Dalkeith (Vel. Britani
ja). Venray (Nizozemska) in Co- 
droipo (Italija). Doslej te priredit
ve v naši deželi še ni bilo. kljub 
temu pa je precej poznana, saj jo 
televizija redno prenaša.

Namen Iger brez meja ie, kot pove 
naslov sam. zbližanje med narodi.
V bistvu pa je to dobro zamišljena 
in velikopotezna turistična akcija, 
kar je razvidno tudi iz tega, da 
sodelujejo le predstavniki drugoka- 
tegomih turističnih krajev, katere 
bi si sicer ogledalo le malo tujih 
turistov.

Prireditev bo direktno prenašala 
koprska televizija, italijanska tele
vizija pa bo posnetek predvajala
dan kasneje.
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pomena za splošno vsta.io na Pri
morskem.

Zborovanje ob spomeniku, kateri 
na preprosto sklesanem kamnu, pre
nesenem iz Nove Šušice. do zamisli 
inž. arhitekta Marina Kontla iz 
Sežane, simbolično ponazarja nje
govo naravno čvrstcet, je začel 
član sveta krajevne skupnosti Ko
šana Stane Slaibnik. Zbrani množici 
je nato govoril narodni heroj Kar
lo — Drago. V svojem izvajanju je 
zlasti poudaril vlogo, ki jo je poz
neje imel odmev te akcije v pro
tifašističnem narodno - osvobodil
nem boju. «Do tega podviga ni pri
šlo niti najmanj po naključju, pač 
pa je to bila zakonita in logična 
posledica skoraj 24-letnega neneh
nega, spontanega in organizirane
ga boja našega ljudstva za svoj 
nacionalni in socialni obstoj ter 
družbeni napredek*, je dejal he
roj Drago, ko je navedel več pri
merov iz preteklega obdobja, kako 
so se Brkinci upirali nasilju in za
tiranju. Ob koncu svojega govora 
je želel, da bi Brkini tudi v današ
njem času hitreje napredovali ter 
da bi širša družbena skupnost ime
la večje razumevanje za te pa
sivne kraje, kjer stoje ljudje dol
gih štirinajst stoletij na braniku 
slovenstva.

Obširneje je na tem zborovanju 
govoril tudi novoizvoljeni predsed
nik Občinske skupščine Ilirska Bi
strica Jože Gril, nakar sta mladin
ca teritorialne zaščite brigade «Ar- 
tilerijcev — prekomorcev* odkrila 
spomenik. V kulturnem sporedu so 
nastopili recitatorji mladincev — 
vojakov, dalje harmonikarji, ilirsko 
bistriški moški pevski zbor in god
ba na pihala iz Postojne. Dolgo v 
noč je zatem na prostrani livadi 
trajalo ljudsko rajanje, medtem ko 
so si starejši borci zopet segali v 
roke ob obujanju spominov na tež
ka, a lepa in zmagovita partizan
ska leta. Dj. PLANJAVEC

NOVARA. 3. — Dve osebi sta uto
nili zaradi padca avtomobila v re
ko. Do nesreče je prišlo v bližini 
Malega Sv. Bernarda, ko ie voznik 
na nekem mostu izgubil nadzorstvo 
nad vozilom. Potnika; ki sta se
dela na zadnjih sedežih, so rešili 
mimoidoči, za voznika. 50-letnega 
Giacoma

Umetno povzročanje dežja 
metoda boja ZDA v Vietnamu

Kuhinjska sol, srebrov jodid in nekatere druge 
sestavine povzročajo umetno povečanje padavin

VVASHINGTON, 3. — New York 
Times piše, da Pentagon že več 
let opravlja v Laosu in Vietnamu 
poskuse, s katerimi spreminja me-

V sardinskem mesili Aiguero so na i: eti-iareL
Naslov je osvojila predstavnica Turčije Hule Suyguzi (v sredini), druga

1. veiacin tekmovanju proglasili « Dekle evropskega filma ».
jc lila Jugoslovanka Lidija Nukič

teorološko stanje v vojaške name
ne. Ti poskusi so v bistvu tajno 
razprševanje kemičnih sestavin,' ki 
povzročajo povečanje padavin v 
obdobju monsunov. Deževje tako 
otežkoča promet po blatnih cestah 
in paralizira sovražnikovo protile
talsko obrambo. Obenem pa imajo 
južnovietnamski »komandosi* lažje 
delo in lahko prodirajo na sever.

Ti poskusi, piše newyorški dnev
nik, so se začeli že leta 1963, med 
budističnimi demonstracijami proti 
južnovietnamskemu predsedniku 
Diemu. Demonstranti, proti kate
rim solzilne bombe niso pomagale, 
so se v hudi plohi hitro razšli. 
Od tedaj so ameriška letala stal
no razprševala srebrov jodid, ku
hinjsko sol in druge sestavine, ki 
so povzročale zgoščevanje oblakov 
in seveda deževje. Poskusi se se
veda niso vedno posrečili. Nekoč 
je bilo poplavljeno ameriško ta
borišče: v dveh urah je padlo 15 
cm dežja.

Do sedaj je Pentagon te novice 
vedno zanikal; New York Times 
pa je o njih zbral dokaze. Baje 
mu je te dokaze posredovalo zu
nanje ministrstvo, ki naj bi stalno 
nasprotovalo meteorološkim posku
som. Leta 1967 je ministrstvo pro
testiralo pri predsedniku Johnso
nu, ker so ZDA tvegale, da spre
menijo v nedovoljeno orožje tisto, 
kar je bilo do tedaj le sredstvo 
za preprečevanje suše.

Čeprav omenjeni dnevnik pravi, 
da poskusi niso povzročili resnejše 
škode, kot n. pr. hudih poplav v 
Indokini, je prof. Meselson s Har
vardske univerze izjavil, da umet
no spreminjanje vremenskih prilik 
lahko deluje kot zelo nevarno orož
je, ki povzroča večjo škodo civil
nemu prebivalstvu kot vojski, pred
vsem kjer se prebivalstvo preživlja 
izključno s kmetijstvom.

90 ljudi zastrupljenih 
na poročnem kosilu

TORINO, 3. — 90 ljudi se je za
strupilo na poročnem kosilu v neki 
restavraciji v Cambianu. Slabo so 
se počutili že pri kosilu, od koder 
so jih prepeljali v bolnišnico z re
šilnimi. policijskimi in zasebnimi av
tomobili. Vsi so že izven nevarnosti 
in bodo okrevali v nekaj dneh. Vsa 
jedila, ki so jih servirali pri ko
silu, bodo analizirali.


